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El Govern municipal, un any més, fa els deures per poder iniciar amb les millors condicions 
possibles l’any 2024. Hem aprovat les ordenances fiscals amb un cert augment de l’IBI i 
la congelació d’altres impostos i taxes. Els municipis arrosseguem un problema amb el 
finançament estructural, però actualment es veu agreujat per l’augment de preus dels 
contractes, els subministraments, els interessos dels préstecs o els augments salarials del 
personal acordats en els pressupostos de l’Estat. Ara presentem un pressupost amb l’objectiu 
de mantenir la qualitat dels serveis per als veïns i veïnes del Masnou. Aquest pressupost 
passa dels 28 als 31 milions d’euros, dos milions dels quals —més un import addicional 
de 600.000— corresponen a inversions. Es tracta d’una inversió destinada a millorar 
infraestructures i equipaments municipals, l’espai públic i l’aposta decidida per la implantació 
de plaques fotovoltaiques als equipaments municipals. En definitiva, un pressupost prudent 
pel context que vivim, però que continua avançant en la millora del municipi, d’acord amb el 
Pla d’actuació municipal 2023-2027 —del qual disposarem aviat—, una eina que marcarà les 
nostres actuacions en aquest mandat que hem iniciat. 

Ja tenim també la resolució del Jurat d’Expropiació del pati del Casino, basada ens els 
criteris que va fer servir l’Ajuntament, tot i que en una quantitat superior, molt lluny dels 
criteris i de l’import que valorava l’entitat. L’Ajuntament farà el pagament de l’import 
d’expropiació amb càrrec al romanent municipal. La voluntat de l’Ajuntament serà 
continuar dialogant amb l’entitat per trobar les millors solucions. Aquesta transformació 
urbana, juntament amb la pacificació de l’N-II, de ben segur que millorarà l’espai públic i la 
configuració del nostre municipi.

Aquest novembre, amb un acte molt emotiu, també hem volgut recordar la veïna i 
historiadora Rosa Toran, repassant la seva trajectòria i el seu compromís polític i social, 
i reconeixent-la com a Filla Adoptiva de la vila. Ella ha estat clau també per recuperar la 
memòria històrica del Masnou.
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  El Quartet Brossa va recordar Toran a través de la música. RAMON BOADELLA

  Toran, en la presentació d''Història contemporània del Masnou',  
20 d'abril del 2017. RAMON BOADELLA   L'alcalde va lliurar la distinció a la seva família. RAMON BOADELLA

  MEMÒRIA LOCAL

És l'autora d'un llibre 
fonamental: 'Història 
contemporània 
del Masnou'

L’Espai Escènic Iago Pericot 
es va omplir el dissabte 
11 de novembre amb 

prop de 250 persones que van 
aplegar-s’hi per homenatjar 
la historiadora, professora i 
activista antifeixista Rosa Toran 
Belver, que va morir el 30 de 
juny d’enguany, amb 75 anys. 
L’acte també va servir perquè 
l’alcalde del Masnou, Jaume 
Oliveras, lliurés als seus fills la 
distinció pòstuma com a Filla 
Adoptiva de la vila, títol atorgat 
per unanimitat al Ple municipal 
celebrat el 19 d’octubre. 

Al final de l’homenatge, 
Oliveras, en parlar com a 
alcalde, va resumir els seus 
mèrits professionals i personals, 
entre els quals va destacar 
que Toran “és l’autora del llibre 
fonamental de la nostra història 
local: Història contemporània 
del Masnou”, així com d’altres 
investigacions i publicacions 
que rescaten de l’oblit el passat 
del municipi. Així mateix, també 
va parlar com a exalumne, veí 
i amic: “Rosa, avui tens un acte 
merescut, però preferiria poder 
continuar trucant a la teva porta, 
o obrir-te la de casa, quan venies 
a veure’ns a mi i a la Rosalia, 

la seva implicació en múltiples 
causes i la seva gran inquietud 
intel·lectual, cultural i social; 
fins al punt de dur a terme una 
activitat ingent i portentosa 
en múltiples camps. Toran és 
un referent en la recuperació 
de la memòria històrica, 
especialment de les víctimes 
del franquisme i del nazisme. 

sovint amb sabatilles d’anar per 
casa [...], perquè et teníem així 
de propera”. “Gràcies per tot, filla 
de Manresa, però masnovina 
d’adopció i convicció”, va 
continuar, just abans de 
reblar: “Tots naixem, vivim i 
morim. Només transcendeix la 
transmissió de la memòria”. 

> Veu de les víctimes

Abans de la cloenda feta per 
l’alcalde i durant prop d’una 
hora i mitja, una desena de 
persones van prendre la paraula 
per recordar-la, tot il·lustrant 

Ho va fer com a historiadora 
rigorosa i incansable, a través 
de les investigacions que va fer, 
els llibres que va publicar i les 
exposicions que va comissariar. 
La Rosa era filla de represaliats 
pel franquisme i neboda de 
Bernat Toran Martínez, un dels 
milers de republicans espanyols 
que van ser deportats als camps 
de concentració nazis. El seu 
oncle no va sobreviure a aquella 
barbàrie.

Bona part de les intervencions 
van parlar d’aquesta lluita 
sostinguda per la historiadora 
durant tota la vida, però 
això també ho va expressar 
la música, amb tota la força 
d’aquest idioma universal i a 
través del Quartet Brossa. A 
l’Espai Escènic van interpretar, 
entre d’altres, peces del primer 
disc del grup, Músiques de 
l’holocaust, per acabar l’acte 
amb Bella ciao, la cançó 
popular italiana que és també 
un himne de l’antifeixisme. El 
Quartet Brossa destaca el paper 
que va tenir Toran quan van 
encaminar els seus projectes 
envers la memòria històrica 
en un missatge publicat a les 
seves xarxes socials: “La Rosa 

Rosa Toran, la historiadora que perviurà 
en la memòria masnovina
Investigadora de renom, va ser també una activista antifeixista, una professora 
excepcional i “una gran cuidadora i protectora” de les persones que estimava
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ens va acompanyar en molts 
concerts; en alguns, fent de 
brillant presentadora. Ens va 
fer conèixer supervivents dels 
camps (i descendents) i va fer 
que donéssim encara més sentit 
als més de cent concerts que 
vam fer d’un projecte que, ja de 
per si, era intens i colpidor”. 

Fruit de la seva activitat 
intel·lectual, el seu activisme 
i la seva implicació, Toran va 
presidir l’associació Amical 
Mauthausen entre els anys 
2006 i 2013, i també va ser 
una de les persones que van 
participar en la seva creació. Va 
fer-se càrrec de la presidència 
en un dels moments més difícils 
de l’entitat. “Algunes veus 
anunciaven la mort de l’Amical 
—recordava Joan Calvo, el 
president actual—, però no 
sols no va desaparèixer, sinó 
que durant la presidència de la 
Rosa es va convertir en l’entitat 
de referència per a la memòria 
dels deportats republicans”. 
“Va donar una gran lliçó de 
coherència i clarividència i 
va deixar un llegat immens 
caracteritzat pel rigor, l’esforç  
i la valentia”, va subratllar Calvo. 
Toran era tan estimada a l’Amical 
que una part significativa del 
públic en són membres. De fet, 
l’homenatge a la Rosa estava 
tan marcat al seu calendari 
que van celebrar l’assemblea 
anual de l’Amical el matí del 
mateix dissabte, també a l’Espai 
Escènic Iago Pericot i després 
de fer una visita institucional a 
l’Ajuntament del Masnou.

>  Família, amistats  
i militància

Una de les intervencions més 
emotives la van protagonitzar 
els seus fills, la Neus i en Xavier, 
que van pujar a l’escenari amb 
els nets i la neta de Toran. 
Van destacar que, tot i ser 
manresana, va decidir que 
el Masnou era casa seva, des 
del 1979, l’any en què s’hi va 
establir: “Va canviar diversos 
cops de casa, però mai de 

de feina, quan totes dues 
eren professores a l’Institut 
Mediterrània, als anys vuitanta, 
i van forjar una amistat que 
perdura. Va marxar de l’institut 
masnoví a finals d’aquella 
dècada, “però hi va deixar una 
gran petjada, pel seu gran 
magnetisme personal i la seva 
altura intel·lectual”. 

Aquesta imantació la va 
irradiar també en un institut 
de Bellvitge, a l’Hospitalet de 
Llobregat. Així ho va testificar 
Núria Lozano, diputada d’En 
Comú Podem al Parlament de 
Catalunya. Tot i no haver estat 
alumna seva, els seus companys 
d’institut parlaven d’aquella 
professora excepcional que 
tant els havia impactat: “Em 
colava a les activitats que 
organitzava per no perdre-me-
les”. Lozano va posar sobre la 
taula una altra faceta de Toran: 
el seu compromís polític com 
a dona d’esquerres. I és que va 
militar a Iniciativa per Catalunya 

poble. La mare estimava el 
Masnou per la gent que va 
conèixer aquí”, va afirmar el seu 
fill. Una d’aquestes persones va 
ser Irene Gisbert. Va ser alumna 
de Toran quan era professora 
a l’Institut Mediterrània, però 
la vida les va tornar a aplegar 
al cap dels anys, i es va forjar 
una gran amistat entre totes 
dues. “Era una gran amiga dels 
seus amics, protectora, atenta i 
cuidadora, encara que li costava 
una mica cuidar-se a si mateixa”, 
recordava Gisbert alhora que 
assenyalava el caràcter solidari, 
altruista i activista de la Rosa. Un 
dels llocs on duia a la pràctica les 
seves inquietuds socials va ser 
el GRAMC (Grups de Recerca i 
Actuació amb Minories Culturals 
i Treballadors Estrangers). 

Toran va ser durant dècades 
una professora excepcional 
als instituts de secundària 
on va treballar, en diversos 
municipis catalans. Alguns 
dels testimonis van accentuar 
aquesta faceta i la descrivien 
com una de les millors docents 
que havien tingut, per la seva 
talla intel·lectual, però també 
per la seva passió i la seva 
implicació a l’hora de despertar 
la curiositat i l’esperit crític 
dels seus alumnes. “Impulsava 
moltes activitats fora de l’horari 
escolar: teatre, exposicions, 
viatges, intercanvis... Era 
una dinamitzadora de la 
vida cultural dels joves”, va 
recordar Rosa Sánchez, que la 
va conèixer com a companya 

Verds (ICV) i, posteriorment, a 
En Comú Podem, del qual era 
la coordinadora local. “La Rosa 
va triar ser una lluitadora per 
canviar les coses”, va remarcar 
la diputada sobre l’activisme 
de Toran, per acabar dirigint-
s’hi directament: “La teva 
memòria ens esperonarà per 
continuar lluitant, per fer el món 
millor que vas somiar”. Elena 
Crespo, membre d’El Masnou 
En Comú Podem i exregidora 
a l’Ajuntament per ICV es va 
pronunciar en la mateixa línia, 
i va apuntar una de les lluites 
més destacades de Toran, 
també des del seu vessant 
professional, com a historiadora: 
“Desenterrava la memòria dels 
vençuts, ens mostrava allà on 
no hem de tornar mai i tot allò 
que no hem de tornar a tolerar. 
Tranquil·la, Rosa, no passaran. 
Ens trobaran al davant!”, va 
exclamar emocionada.

A més de les persones 
esmentades, també van 
prendre la paraula la 
historiadora Cèlia Cañellas, que 
va fer equip amb Rosa Toran 
per dur a terme recerques i 
publicar llibres i articles, i Jordi 
Font, director del Memorial 
Democràtic. Va presentar 
l’acte Marta Roig, del Consell 
Municipal de Patrimoni 
Cultural, òrgan del qual també 
era membre Rosa Toran, una 
historiadora, professora i dona 
excepcional que perviurà 
a través de la seva obra i en 
la memòria de moltíssimes 
persones. Descansi en pau. 

  Els seus fills, Neus i Xavier, van remarcar l'estima de Toran pel Masnou. 
RAMON BOADELLA

  L'Amical Mauthausen va acudir al Masnou per recordar Toran, presidenta 
de l'entitat del 2006 al 2013. RAMON BOADELLA
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SÍ NOABSTENCIÓ

* No s’inclouen els punts de l’ordre del dia del Ple que són de pur tràmit o en què no hi ha votacions. 
* Quan el total de vots no suma 21 significa que no hi eren presents tots els regidors i regidores.
* Si es produeix un empat, decideix el vot de qualitat de l’alcalde (ERC).V
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Reconeixement de Filla Adoptiva 
a Rosa Toran, a títol pòstum. Unanimitat

Aprovació inicial de la modificació 
i imposició de les ordenances fiscals 
reguladores dels impostos i taxes 
per a l’exercici 2024.

10 ERC, PSC 
i En Comú Podem

10 Fem Masnou, 
Junts i PP

Aprovar inicialment l’expedient número 
17/2023 de modificació de crèdit sota 
la modalitat de crèdit extraordinari.

Unanimitat

Increment retributiu del personal i de la 
modificació de la relació de llocs de treball. Unanimitat

Nomenament de representant de 
l’Ajuntament del Masnou a l’Associació
 de Municipis i Entitats per a l’Aigua Pública 
(AMAP).

10 ERC, PSC 
i En Comú Podem

10 Fem Masnou, 
Junts i PP

Resolució d’al·legacions sobre l’expedient 
de canvi de la forma de gestió del servei 
d’abastament d’aigua potable i retroacció 
de les actuacions per tal de constituir una 
nova Comissió d’Estudi.

18 ERC, Fem 
Masnou, PSC, Junts 
i En Comú Podem

2 PP

Moció presentada pel PP en què sol·licita 
actuacions per a la millora del servei 
d’autobús urbà (línia C19).

Unanimitat

Declaració institucional presentada per 
En Comú Podem per a la resolució pacífica 
del conflicte entre Palestina i Israel 
i el respecte a la legalitat internacional. 

15 ERC, Fem 
Masnou, PSC 
i En Comú Podem 
*Aprovada a la Junta  
de Portaveus

4 Junts 2 PP 

Declaració institucional presentada 
per Fem Masnou a favor de la pau entre 
Israel i Palestina i de respecte a la legalitat 
internacional. 

15 ERC, Fem 
Masnou, PSC 
i En Comú Podem 
*Aprovada a la Junta  
de Portaveus

4 Junts 2 PP

Declaració institucional presentada
 pel PP sobre l’atac terrorista patit 
per Israel el 7 d’octubre de 2023.

2 PP

19 ERC, Fem 
Masnou, PSC, Junts 
i En Comú Podem
*Rebutjada a la Junta  
de Portaveus
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El Ple de l’octubre, celebrat 
el dijous 19, va donar llum 
verda a les ordenances fiscals 

que fixen les taxes i els impostos 
municipals del 2024. A diferència 
de l’any anterior, en què es van 
congelar, enguany s’han hagut 
d’apujar per fer front al context 
econòmic actual, tal com va 
explicar el regidor d’Hisenda, 
Artur Gual. El coeficient de l’IBI 
s’incrementa lleugerament 
(0,06%) i els masnovins notaran 
un augment, al voltant del 8%, en 
el seu rebut. El de les plusvàlues 
puja fins a un 7%. La proposta es 
va aprovar amb el vot de qualitat 
de l’alcalde, Jaume Oliveras, 
després que l’Equip de Govern, 
format per ERC, PSC i En Comú 
Podem (10 vots, en absència 
d’Isabel Alfaro), hi votés a favor, i 
l’oposició (Fem Masnou, Junts i PP, 
10 vots), en contra.

Artur Gual va explicar que els 
motius de les actualitzacions de 
les taxes obeïen a la necessitat de 
mantenir l’equilibri financer de 
l’Ajuntament i continuar garantint 
a la ciutadania uns serveis 
públics de qualitat. Tal com va 
argumentar l’edil, els factors 
d’aquesta actualització són la 
situació inflacionista actual amb 
l’augment de l’IPC dels contractes 
i dels interessos pel deute, l’elevat 
cost del consum energètic i 
l’increment de les despeses de 
personal pels augments previstos 
a la Llei de pressupostos de 
l’Estat. També, per fer front a la 
rebaixa d’un 35% dels ingressos 
derivada de la sentència de l’any 
2021 del Tribunal Constitucional, 
que declarava inconstitucional el 
mètode de càlcul de l’impost de 
la plusvàlua vigent fins aleshores 
a tot l’Estat espanyol i establia 
que no s’havia d’aplicar en les 
transmissions d’immobles que no 
haguessin incrementat de valor.

En concret, per al 2024, 
s’augmenta l’impost sobre 
béns immobles (IBI) un 8%. S’ha 
modificat el tipus de gravamen 
aplicable als béns urbans, que 
passarà del 0,7596% al 0,8196%. 
Això significa que el rebut anual 
pujarà entre 28 i 180 euros, 

depenent de les característiques 
de cada habitatge. Gual va 
exemplificar-ho així: “Per a un 
pis petit del carrer de Sant Jordi 
suposarà 28 euros més a l’any; per 
a un pis més gran del carrer de 
Navarra seran 33 euros; per a una 
casa a l’avinguda de Pau Estapé 
Maristany, 88 euros, i per a una de 
més gran al carrer de Maria Aurèlia 
Campmany, 180 euros”.

Quant a l’impost sobre l’increment 
del valor dels terrenys de 
naturalesa urbana (plusvàlues), el 
Ple va aprovar un increment del 
tipus de gravamen que passa del 
23 al 30%. D’altres ordenances 
s’han modificat per adequacions a 
normatives i millores tècniques en 
la redacció dels articles. Destaca 
la modificació de la taxa per 
ocupació de terrenys d’ús públic, 
que passa a dividir-se en tres 
taxes diferents, perquè la redacció 
de l’ordenança que hi havia fins 
ara regulava molts conceptes 
d’ocupació del domini públic 
de diferent àmbit i requeria una 
regulació individualitzada.

> Crítiques de l’oposició 

La pujada d’impostos va 
confrontar el Govern i l’oposició. El 
portaveu del PP, Antonio Marset, 
va mostrar el seu desacord 
amb aquesta modificació, “que 
incrementa la pressió fiscal a les 
persones del municipi, perquè 
s’incrementen les despeses de 
personal”. En aquest sentit, Marset 
va dir que “entenc que si fem 
pressió fiscal a la ciutadania per 
pagar sous hauríem de buscar un 

equilibri que fos: menys ingressos, 
menys despeses, i no pas més 
ingressos, més despeses”.

Per argumentar la seva posició 
respecte a les ordenances, la 
portaveu de Junts, Montse Real, 
va fer referència al pressupost. “No 
cal més que veure el pressupost 
d’aquest 2023, que partia d’un 
crèdit inicial de despeses de prop 
de 28 milions i ha passat a 38 
milions, la major part pagades 
pels actius i passius financers, 
que van pujar 8 milions sobre les 
previsions inicials de l’any”, va 
incidir. Real va mostrar-hi el seu 
rebuig i va afirmar que “el que s’ha 
fet és el més fàcil: s’ha incrementat 
la pressió fiscal i s’han reduït les 
partides finalistes que beneficiarien 
la ciutadania”.

Des de Fem Masnou, Sergi Amat 
va justificar el vot en contra per 
tres motius. El primer va ser “el 
moment en què es fa aquesta 
proposta, que és just després de les 
eleccions”. El segon, la quantitat: 
“Ens sembla un augment exagerat 
si el que es vol és cobrir aquesta 
pujada de la massa salarial, que 
es podria haver compensat amb 
una reducció de despeses”. I el 
tercer, per la naturalesa pròpia de 
l’impost de l’IBI, “que és un dels 
més injustos que hi ha, perquè és 
lineal, quan creiem que hauria de 

ser progressiu”. Per concloure els 
seus arguments, el portaveu de 
Fem Masnou va insistir en el fet 
que “entenem que hi ha d’haver un 
esforç compartit entre ciutadania 
i Ajuntament, però quin és l’esforç 
que ha fet el Govern?”

Per rebatre els arguments de 
l’oposició, el regidor d’Hisenda 
va ser molt rotund i va dir que 
“l’argument de la pujada de l’IBI 
és per una sola qüestió: hem de 
mantenir l’equilibri financer i 
en cap cas no volem deixar de 
prestar serveis”. Sobre el tipus 
impositiu de l’IBI, va explicar 
que “hem passat del 0,7596% al 
0,8196%, però he de recordar 
que, el 2018, l’Ajuntament tenia 
el tipus impositiu del 0,81%.” 
També va dir que la pressió fiscal 
al Masnou és bastant inferior que 
la de municipis veïns com Premià 
de Mar i Vilassar de Mar: “A Premià 
de Mar, el tipus impositiu se situa 
en el 0,8450% i, a Vilassar de Mar, 
en el 0,9360%”.

L’alcalde, Jaume Oliveras, va 
complementar els arguments de 
Gual afegint que “l’impost de l’IBI 
no pot tenir, per llei, un caràcter 
redistributiu” i va confirmar que, 
segons les seves informacions, la 
mitjana de creixement de l’IBI als 
municipis catalans es troba entre 
el 15 i el 20%. “La situació actual 
fa que els ajuntaments estiguin 
preocupats per les seves finances”, 
va afegir Oliveras. 

EXPOSICIÓ PÚBLICA
•  Aprovació inicial de la 

modificació i imposició de les 
ordenances fiscals reguladores 
dels impostos i taxes per a 
l’exercici 2024. 
Del 24 d’octubre al 5  
de desembre del 2023.

•  Aprovació inicial de la 
modificació de les ordenances 
fiscals referents als preus 
públics per a l’any 2024, 
aprovada per la Junta de 
Govern Local del 19 d’octubre 
del 2023. 
Del 24 d’octubre al 5  
de desembre del 2023.

El Ple aprova les ordenances fiscals del 2024: 
apuja l’IBI i les plusvàlues per mantenir 
l’equilibri financer
S’incrementarà una mitjana del 8% el rebut de l’IBI al Masnou

   Captura de la retransmissió de la sessió. YOUTUBE

  REBUT ANUAL

L'IBI pujarà entre 28 
i 180 euros, depenent 
de les característiques 
de l'habitatge
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INSTITUCIONAL

El Jurat d’Expropiació de 
Catalunya ha valorat el 
preu de l’expropiació del 

pati del Casino que ha efectuat 
l’Ajuntament amb l’objectiu de 
crear-hi una plaça pública. Per al 
Jurat, el terreny val 1.096.481,62 
euros. És una quantitat superior 
a l’abonada per l’Ajuntament, 
234.956,88 euros, però inferior 
a la xifra que exigia l’entitat: 
3.422.927,36 euros.

Tant l’Ajuntament com el Casino 
poden recórrer el preu calculat 
pel Jurat d’Expropiació. En 
primer lloc, davant d’aquest 
mateix organisme i fins al 24 
de novembre. Després, un cop 
resolgui els recursos eventuals i 
faci una estimació final, les parts 
encara podran acudir a una altra 
instància, el Tribunal Superior 
de Justícia de Catalunya (TSJC), 
per tal que estableixi el preu 
definitiu. L’Equip de Govern 
valorarà recórrer el preu estimat 
pel Jurat d’Expropiació, alhora 
que proposarà una modificació 
de crèdit sobre el pressupost 
municipal del 2023, finançada 
amb romanent de tresoreria, 
al Ple que s’havia de celebrar el 
16 de novembre, just després 
de tancar aquesta revista. 
L’objectiu és de disposar 
dels 861.524,74 euros que 
cobririen la diferència entre 
la indemnització ja satisfeta 
(234.956,88 euros) i el preu 
estimat pel Jurat d’Expropiació 
(1.096.481,62 euros). Val la 
pena precisar que, malgrat que 
encara no n’ha pres possessió, 
l’Ajuntament és propietari del 
pati des del setembre del 2022, 
que és quan va dipositar els 
234.956,88 euros en què havia 
calculat el preu de l’expropiació.

expropiada. De l’altra, dels usos 
a què es podrien destinar els 
equipaments que s’hi podien 
construir, segons el planejament 
anterior al vigent des del 21 d’abril 
del 2022. Per a l’Ajuntament, 
en la part expropiada de la 
finca, el planejament només 
permetia edificar-hi els 160,90 
metres quadrats que ocupen 
els vestidors i el magatzem 
ja existents. Així mateix, 
l’Ajuntament considera que l’ús 
dels equipaments només podia 
ser esportiu. En canvi, el Jurat 
considera que l’edificabilitat 
total d’equipaments permesa 
ascendia fins a 3.716 metres 
quadrats de sostre. A més, pel que 
fa als usos, el Jurat observa que 
els equipaments no s’havien de 
limitar únicament als esportius, 
sinó que també se n’admetien 
d’assistencials o sanitaris. De fet, 
en la resolució emesa s’hi inclou 

Encara que s’ha determinat una 
xifra superior a l’estimada per 
l’Ajuntament, des de l’Equip de 
Govern es mostren satisfets amb 
el fet que el Jurat hagi aplicat els 
mateixos criteris bàsics utilitzats 
per l’Ajuntament i hagi rebutjat 
els del Casino. A grans trets, 
l’entitat al·legava que el pati 
s’havia de valorar com si fos sòl 
residencial, amb una edificabilitat 
elevada, i adduïa que és així 
com està urbanitzat l’entorn. 
Per contra, tant l’Ajuntament 
com el Jurat defensen que el 
preu de l’expropiació ha de 
quedar determinat per la situació 
urbanística d’origen de la finca, 
la que figura al Pla especial del 
Casino i a la versió del Pla general 
d’ordenació urbanística del 
Masnou (PGOUM) anterior a la 
modificació que qualifica el pati 
com a espai públic i que és vigent 
des del 21 d’abril del 2022.

Així, la disparitat entre els preus 
proposats per l’Ajuntament 
i el Jurat d’Expropiació 
s’explica per les diferències 
en la interpretació de dos 
paràmetres. D’una banda, de 
l’edificabilitat que tenia la finca 

un estudi de mercat sobre el 
valor immobiliari de residències 
geriàtriques en diversos 
municipis de la província de 
Barcelona.

Cal precisar que, en paral·lel a la 
disputa pel preu de l’expropiació, 
continua viu el recurs contenciós 
administratiu que va interposar 
el Casino davant el TSJC amb 
l’objectiu d’anul·lar la modificació 
del PGOUM vigent des de 21 
d’abril de 2022 i que canviava 
la qualificació del terreny, que 
passava de privat a públic. 
La decisió sobre això pot ser 
determinant, especialment 
si s’arriba a anul·lar aquesta 
modificació del PGOUM, 
cosa que significaria tornar a 
la situació inicial. Tanmateix, 
s’ha de tenir en compte que 
l’Ajuntament ha pogut fer-se’n 
propietari i avançar envers 
l’objectiu de fer-hi una plaça 
pública, perquè la Generalitat 
de Catalunya va aprovar 
definitivament la modificació del 
PGOUM esmentada i el TSJC va 
desestimar en dues ocasions les 
mesures cautelars sol·licitades 
en contra per part del Casino. 

El Jurat d’Expropiació valora en 1,1 milions 
d’euros el preu que ha de pagar l’Ajuntament 
pel pati del Casino
La decisió, que es pot recórrer, encareix la indemnització ja abonada (235 mil 
euros), però queda lluny de les pretensions de l’entitat (3,4 milions d’euros)

   L'espai es vol convertir en una gran plaça pública. DOMÈNEC CANO

  SATISFACCIÓ

S'han aplicat els criteris 
bàsics de l'Equip de 
Govern, que descartaven 
valorar-lo com 
a sòl residencial
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  L'orografia abrupta ha dificultat les obres. DOMÈNEC CANO

Nou accés al parc de Caramar
El jardí, on s’han fet altres millores, queda connectat amb el carrer de Joan Miró 
amb una nova escala

A finals d’octubre es va 
donar per enllestida 
la reforma del parc 

de Caramar, que ha consistit 
en l’obertura d’un nou accés, 
així com en altres actuacions 
centrades a millorar el drenatge 
de la pluja. Ara està connectat 
amb el carrer de Joan Miró 
mitjançant una escala metàl·lica 
que salva la diferència d’altura, 

de la intervenció: millorar 
el drenatge de la pluja i 
esmorteir-ne el poder d’erosió. 
Aquesta és una de les funcions 
dels murets de pedra que s’han 
construït en punts estratègics 
per frenar i desviar els corrents 
d’aigua. Aquests elements 
són, alhora, nous bancs per 
seure, ja que tenen l’alçària 
idònia i s’han cobert amb uns 
taulons de fusta perquè siguin 
còmodes. Tornant al drenatge 
de l’aigua, també s’hi han creat 
petits pous, sobreeixidors i 
altres elements per reconduir 
les corrents d’aigua i 
esmorteir-les. 

Les obres es van iniciar el 
mes de maig passat. Es 
van adjudicar a l’empresa 
Ibergestión Construcciones 
y Obras per un pressupost 
de 102.668,50 euros. S’han 

molt pronunciada en aquest 
indret. També s’hi ha millorat 
l’accés des del carrer de Josep 
Irla, eliminant una barrera que 
hi havia i col·locant-hi unes 
llambordes que evitaran la 
formació d’escorrenties.

I és que l’orografia abrupta 
del lloc té molt a veure amb 
un dels grans objectius 

allargat més temps del previst 
per complicacions amb 
l’orografia i perquè ha calgut 
variar el projecte un cop iniciat, 
a causa del mal drenatge de 
la finca que corona el turó, 
Can Guarino. Els pocs episodis 
de pluges fortes que hi ha 
hagut durant aquests mesos 
han evidenciat que la finca 
desguassa corrents d’aigua 
potents i cabalosos cap al parc 
i, des d’aquí, cap al carrer de 
Joan Miró. L’Ajuntament ja ha 
sol·licitat a la propietat que 
solucioni el problema. 

  ESCORRENTIES

Un dels objectius del 
projecte ha estat millorar 
el drenatge de l'aigua 
i esmorteir-ne el poder 
d'erosió
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OCUPACIÓ

  Diversos joves van compartir les seves experiències amb els estudiants. CEDIDA

Tots els centres d’educació 
secundària participen 
en el “Programa 

d’emprenedoria jove” que s’ha 
engegat aquest curs per primer 
cop al Masnou. L’objectiu que es 
persegueix és impulsar l’esperit 
d’emprenedoria entre els joves 
mitjançat diverses activitats. 
Faran tallers relacionats amb les 
habilitats i els valors que ajuden 
a desenvolupar un projecte 
emprenedor. A més, podran 
visitar una empresa del Masnou 
i el Centre d’Empreses Casa del 

Riudor, un jove emprenedor 
que es va llançar a fer de 
mag des de l’adolescència i 
ara és conseller delegat de 
Goin, una app d’estalvi per a 
joves. Tot seguit va tenir lloc 
la taula rodona “Converses 
per emprendre”, en la qual 
diversos joves emprenedors 
van compartir les seves 
experiències: Sílvia Serrano 
i Marta Monclús, d’Escape 
Masnou; Marta Pros Marqueta, 
de Little&Co; Alberto López 
Burzaco, d’ALB Ecosystem; 

Marquès, per conèixer els serveis 
que s’hi ofereixen i les empreses 
que acull. Aquesta iniciativa 
s’emmarca en el “Programa 
Emprèn Cat”, subvencionat per 
la Generalitat de Catalunya. 

El programa es va presentar 
en un acte que va tenir lloc el 
24 d’octubre a l’Espai Escènic 
Iago Pericot. Van assistir-hi 
prop de 130 nois i noies, que 
van escoltar amb interès la 
xerrada inspiradora “La màgia 
d’emprendre”, a càrrec de David 

Irina González, de l’agència 
LabCreative; i Pol Aracil, CEO i 
fundador de Winahost.

Tot plegat va arrencar amb la 
benvinguda de l’alcalde, Jaume 
Oliveras, que va subratllar 
el valor del programa per 
a la realització intel·lectual 
i professional dels joves. El 
batlle va aprofitar per recordar 
una altra iniciativa similar 
que duen a terme algunes 
escoles del Masnou des de fa 
anys durant el curs de 5è de 
primària: el programa “Cultura 
emprenedora a l’escola”. Ja al 
final va ser Maria Llarás, primera 
tinenta d’alcaldia i regidora 
de Promoció Econòmica, qui 
va cloure la sessió inaugural 
i va destacar la importància 
de comptar amb referents 
quan s’és jove, durant l’etapa 
estudiantil. Yulay Martínez, 
regidora d’Educació, i Sergio 
González, de Joventut, van 
acompanyar Oliveras i Llarás en 
l’acte d’inauguració. 

Tallers i activitats per potenciar l’esperit 
emprenedor entre l’alumnat de secundària

La 9a edició de les Jornades 
d’Ocupació d’Alella, el 
Masnou i Teià s’ha dedicat 

enguany als desafiaments 
laborals que presenta la 
intel·ligència artificial. Durant 
tres dies, del 25 al 27 d’octubre, 
es van fer conferències i 
tallers per explicar l’impacte 
d’aquesta anunciada revolució 
tecnològica sobre el mercat 
laboral i la recerca de feina.

Dos dels tallers amb més 
participants, prop d’una 
quarantena, van ser els que 
van tenir lloc a l’Edifici Centre 
del Masnou el 26 d’octubre. 
L’un, sobre com utilitzar la 

van escoltar amb interès la 
ponència “Intel·ligència artificial 
i el seu impacte en el món 
laboral: oportunitats, reptes i 
solucions”, de Juanita Acevedo, 
coach experta en marca 
personal amb valors i mentora 
en transformació digital. 

Teià va acollir la inauguració 
d’enguany, el 25 d’octubre. 
L’alcaldessa de Teià, Gemma 
Rosell, i l’alcalde del 
Masnou, Jaume Oliveras, 
van encapçalar l’acte de 
benvinguda a les persones 
assistents, i els van desitjar 
que les jornades els 
resultessin profitoses. Els 

intel·ligència artificial en la 
recerca de feina; l’altre, sobre 
com aprofitar-la per millorar 
la productivitat. Tots dos van 
ser impartits per Carles Ribot, 
director creatiu, dissenyador 
i productor digital. Les altres 
dues jornades, que es van 
fer a Teià i a Alella, es van 
dedicar a dues conferències. 
A Teià, Emma de Llanos, 
directora de Programes de 
Recursos Humans a EADA 
Business School, va compartir 
dissertacions derivades del 
títol següent: “Descobrir la 
intel·ligència artificial: mites 
i realitats”. Els assistents a la 
darrera jornada, la d’Alella, 

van acompanyar els regidors 
de Promoció Econòmica 
d’ambdós municipis (Lluís 
Ribas i Maria Llarás), així 
com l’assessor de Promoció 
Econòmica d’Alella, Daniel 
Montes. En els parlaments, 
la batllessa teianenca va 
destacar els objectius dels 
tallers i les conferències, 
centrats a explicar “l’impacte 
d’aquesta revolució tecnològica”. 
L’alcalde masnoví va prendre el 
relleu de Rossell i va aprofundir 
en aquesta temàtica: “Malgrat 
les incerteses, la intel·ligència 
artificial és un dels grans reptes 
que tenim sobre la taula i estic 
segur que hi podrem conviure”. 

La irrupció de la intel·ligència artificial en el món laboral 
protagonitza les Jornades d’Ocupació d’enguany
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Per garantir la qualitat de 
l’aigua per al consum, 
des de l’Ajuntament 

es realitzen cada any anàlisis 
gratuïtes de l’aigua de beure 
d’edificis construïts abans del 
1980. Es poden sol·licitar fins al 27 
de novembre, escanejant el QR 
que apareix més avall o a través 

de la pàgina www.elmasnou.cat/
medi-ambient. També es pot fer 
la petició trucant al número de 
telèfon 93 557 17 08. 

Les mostres es prendran a 
partir del 30 de novembre, 
durant el matí del dia que es 
concreti telefònicament o per 

correu electrònic a les persones 
interessades. En la selecció dels 
domicilis es tindrà en compte 
l’ordre de petició i si han  
participat en aquesta 
campanya d’anàlisi de l’aigua 
els darrers cinc anys. Per a més 
informació, es pot trucar al 
número de telèfon esmentat. 

Formulari per fer  
la sol·licitud.

Anàlisis gratuïtes de l’aigua de beure
Es poden sol·licitar fins al 27 de novembre i per a edificis construïts abans del 1980

Cinc edificis municipals 
s’afegeixen al pavelló 
nou del Complex 

Esportiu i a l’Edifici Centre 
com a peces de la xarxa 
d’instal·lacions fotovoltaiques 
que està creant l’Ajuntament 
per nodrir el Masnou d’energia 
neta i renovable. Quan les 
noves plaques entrin en 
funcionament, generaran 
electricitat per a l’autoconsum 
d’equipaments municipals, 
però també proveiran la 
comunitat energètica local 
que vol posar en marxa 
l’Ajuntament. 

Els edificis on ara es comença 
la instal·lació d’un total de 435 
panells són les escoles Ocata i 
Ferrer i Guàrdia, Ca n’Humet, la 
casa de la vila i el dipòsit d’aigua 
que es troba a l’avinguda 
de Joan XXIII. A principis de 
novembre van començar els 
treballs d’instal·lació a l’Escola 
Ocata i Ca n’Humet. A l’Escola 
Ferrer i Guàrdia és previst que 
s’iniciïn a finals de mes, així 
com a la Casa de la Vila. En el 
cas del dipòsit, cal esperar que 
Agbar hi faci abans unes obres 
de manteniment a la coberta, 
per tal de garantir que estigui 

l’any 2025 l’Ajuntament 
estalviarà 59.696,08 euros 
gràcies a aquestes instal·lacions 
fotovoltaiques. Cal subratllar, 
però, que es tracta d’una 
estimació que queda totalment 
subordinada a la volatilitat dels 
preus al mercat energètic. El 
càlcul s’ha projectat al 2025, 
perquè és el primer any en 
què han de funcionar durant 
cada dia les set instal·lacions 
esmentades: les cinc que 

en un estat òptim. Es preveu 
que això últim pugui estar 
enllestit pels volts del febrer. 
Tot i que forma part del mateix 
projecte, s’ha de precisar que la 
instal·lació de la casa de la vila 
serà l’única d’aquest paquet 
que servirà exclusivament per 
a l’autoconsum d’energia del 
mateix edifici.

Es calcula que les cinc noves 
instal·lacions evitaran l’emissió 
de 160.532,65 kg de CO² a 
l’any. En termes energètics, 
permetran un estalvi de 
333.747,71 kWh/any. S’hi 
dedica una inversió econòmica 
de 337.148,45 euros (IVA inclòs). 
Són diners que provenen 
íntegrament d’una subvenció 
atorgada per la Diputació de 
Barcelona; és per això que 
la instal·lació d’aquests 435 
panells no implica cap despesa 
per a l’Ajuntament. Els treballs 
s’han adjudicat a diverses 
empreses: Lymet SA (escoles 
Ocata i Ferrer i Guàrdia), 
Cervehook SL (Ca n’Humet) i 
Imás Energías Renovables SL 
(casa de la vila i dipòsit).

A l’hora de pagar les factures 
d’electricitat, es calcula que 

s’instauren ara, la de l’Edifici 
Centre i la del pavelló nou del 
Complex Esportiu. Aquestes 
dues últimes, que ja generen 
electricitat, sumen una 
potència elèctrica màxima de 
195.045 Wp. Cal afegir-hi, a 
més, els estalvis dels quals es 
beneficiarà la ciutadania que 
acabi formant part de la futura 
comunitat energètica, que es 
preveu que estigui implantada 
el 2025. 

S’instal·len plaques fotovoltaiques en cinc 
edificis municipals més
Els 435 panells nous se sumaran als del Complex Esportiu i l’Edifici Centre, i també 
serviran per a l’autoconsum i per a la futura comunitat energètica local

  L'Escola Ocata és un dels equipaments on se'n col·loquen.  
ARKENOVA ENERGY SOLUTIONS

http://www.elmasnou.cat/medi-ambient
http://www.elmasnou.cat/medi-ambient
https://elmasnou.cat/actualitat/noticies/aposta-per-lenergia-solar-fotovoltaica-per-avancar-en-la-transicio-energetica
https://elmasnou.cat/actualitat/noticies/aposta-per-lenergia-solar-fotovoltaica-per-avancar-en-la-transicio-energetica
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L’Ajuntament del Masnou 
i l’entitat sense ànim 
de lucre Ecovidrio han 

posat en marxa una campanya 
informativa adreçada a 
l’hostaleria i la restauració 
amb l’objectiu de facilitar-
los el reciclatge dels residus 
de vidre. La iniciativa, que 
s’allargarà uns dos mesos, es 
va presentar el 2 de novembre, 
al bar Entremans del Mercat 
Municipal, a càrrec del regidor 
de Transició Ecològica i 
Desenvolupament Sostenible, 
Amadeu Quintana, i les 
regidores de Serveis Urbans i 
Manteniment, Sílvia Folch, i de 

Promoció Econòmica i Turisme, 
Maria Llarás. 

En aquest acte es va incidir en el 
fet d’evitar els residus impropis 
als contenidors d’aquesta 
fracció —és a dir, aquells que 
no són vidre—, una acció clau 
per reciclar correctament. No 
s’hi han d’abocar materials com 
la ceràmica o el cristall (tasses 
de cafè o copes, per exemple). 
Només s’hi han de dipositar 
envasos de vidre (ampolles, 
pots i flascons sense taps ni 
tapes). Durant la primera fase 
de la campanya, un equip 
d’informadors visitaran bars, 

conèixer les dificultats que 
poden tenir a l’hora de reciclar. 
En aquest sentit, Ecovidrio 
lliura de manera gratuïta 
cubells als establiments que 
en necessitin. 

Campanya per al reciclatge del vidre a l’hostaleria

  Ecoembes i l'Ajuntament van presentar la iniciativa al Bar Entremans. 
MIREIA CUXART

  Es va fer una xerrada amb el veïnat afectat per explicar la mesura. 
MIREIA CUXART

Els prop de 335 habitatges 
de la zona del Masnou 
que han participat durant 

un any i mig en la prova pilot 
de recollida de residus porta 
a porta van deixar de fer-ho a 
primers de novembre, quan 
va finalitzar la iniciativa i es 
van recol·locar els contenidors 
de les diferents fraccions 
d’escombraries a la via pública. 

Un parell de setmanes abans 
s’havia convocat el veïnat 

entre el 75% (la més optimista) 
i el 50%”, va explicar Folch. La 
regidora també va insistir en 
el fet que aquells qui hi han 
participat ho han fet bé, ja que la 
recollida en l’àmbit de la prova 
pilot de cartró, plàstic i orgànica 
havia crescut —aquesta última, 
exponencialment— i la de rebuig 
s’havia reduït també de manera 
molt acusada. 

Per part de les persones 
assistents, van ser diverses les 
crítiques vers aquest sistema 
de recollida, que ha generat 
un cert grau d’insatisfacció 
ciutadana. A més de la correcta 
separació dels residus, els veïns 
i veïnes que van participar-hi 
també havien de complir el 
calendari i l’horari establerts. 
Les queixes més repetides van 
ser en relació amb el calendari, 
en considerar que calia una 
major freqüència de la recollida 
d’orgànica, que es recollia 
tres cops a la setmana en dies 
alterns, i una millor distribució 

afectat a una trobada que havia 
tingut lloc el 18 d’octubre per 
tal d’explicar-los la mesura. Els 
ho va comunicar Sílvia Folch, 
regidora de Serveis Urbans i 
Manteniment, acompanyada del 
tècnic municipal de Residus. Van 
presentar un balanç que conclou 
que la participació ha estat molt 
més baixa de l’esperada (un 
33%). “L’elevat nombre de cubells 
repartits a les llars a l’inici de la 
campanya (93%) feia esperar una 
participació que podia oscil·lar 

dels dies de recollida del plàstic, 
que es feia els dimarts i els 
diumenges. També van ser 
objecte de debat l’horari en què 
s’havia de treure el cubell i que 
fos restringit, entre les 20 i les 
22 h, i altres incidències. 

Folch va concloure que, 
un cop fet balanç, aquest 
sistema no era extrapolable a 
la totalitat del Masnou i que 
calia trobar-ne un altre que 
fos òptim. Com a escenari de 
futur, va parlar d’implantar 
un nou sistema de recollida 
selectiva que permetés assolir 
els objectius de reciclatge 
fixats per Europa. “Aquest 
model es preveu que sigui el 
mateix a tot el municipi: en 
l’àmbit domèstic, una recollida 
mitjançant contenidors 
tancats intel·ligents i, per 
als grans generadors —com 
ara els comerços—, amb el 
sistema de recollida porta a 
porta d’algunes fraccions”, va 
explicar.  

Finalitza la prova pilot de recollida porta a porta 
d’escombraries
Es tornen a col·locar els contenidors de les cinc fraccions de residus a la zona d’on s’havien retirat

cafeteries i restaurants, entre 
altres establiments, per informar 
sobre l’obligatorietat de separar el 
vidre. Posteriorment, verificaran 
que ho fan correctament. Així 
mateix, la campanya serveix per 
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  Es dipositen flors a la Creu de Terme en memòria dels morts a la guerra o 
fora de la seva terra. RAMON BOADELLA

  La gent també va omplir els carrers del Masnou Alt. CEDIDA

  Gent alegre però espantosa a la Rua Terrorífica. CEDIDA

  Castanyes i moniatos per a tothom! CEDIDA

Tots Sants, en memòria 
dels qui ja no hi són

L’1 de novembre, diada de Tots Sants, molts masnovins i 
masnovines van visitar el Cementiri Municipal per visitar els 
seus difunts. A més, al migdia, va tenir lloc l’ofrena floral que 

es fa cada any a la Creu de Terme, en memòria dels masnovins i 
masnovines que van morir durant la Guerra Civil o fora de la seva 
terra. L’alcalde, Jaume Oliveras, l’exalcalde Josep Azuara i diversos 
regidors i regidores es van encarregar de fer aquest homenatge 
en nom de l’Ajuntament. La missa de difunts del 2 de novembre, 
celebrada a la capella del recinte, va posar fi als actes més ancestrals 
d’aquesta festivitat. 

El Masnou ha tornat a 
celebrar com cal la festa 
més esperada de la tardor, 

la que combina la Castanyada, 
el Halloween i Tots Sants. Els 
actes més multitudinaris van 
tenir lloc durant el vespre i la nit 
del 31 d’octubre.

N’hi ha un que ja és tot un 
clàssic masnoví: el Castanyot 
amb la Rua Terrorífica, que va 
fer desfilar un gran nombre 
d’éssers terrorífics pel barri 
d’Ocata. A l’altre extrem del 
municipi, al Masnou Alt, una 
altra rua ben concorreguda 
recorria els carrers del barri. Al 
Bellresguard també van fer-la 
grossa, amb la Creepy Party 

que van organitzar a la Casa 
dels Masovers. Aquella mateixa 
tarda, també va haver-hi gent 
que va anar a Ca n’Humet per 
saludar la Maria Castanyera, 
gaudir de les castanyes torrades 
del Castanyot Jove i passar una 

Una gentada de por surt al carrer per celebrar 
la Castanyada
Els actes més tradicionals es fusionen cada cop més amb el Halloween

mica de por travessant L’Últim 
Corredor. Val a dir que els actes 
festius ja havien començat al 
Masnou uns dies abans. El dia 
28 es podia travessar un altre 
passatge del terror, La Catedral, 
al Masnou Alt. També es van 

organitzar diversos tallers 
decoratius i de panellets. 

Aquesta celebració no seria 
possible sense les entitats 
del municipi, que són les 
que van organitzar la gran 
majoria d’actes. Es tracta de 
les associacions veïnals del 
Masnou Alt, del Bellresguard 
i del Cul d’Ocata, la Colla 
de Diables del Masnou, les 
associacions La Teatral i Esportiva 
Júniors, Fem Fira El Masnou, 
Lleureka Projectes Educatius, les 
escoles Rosa Sensat i Escolàpies, 
els Salerosos, les Bruixes del 
Masnou i les colles de percussió 
Les Tronades i Maritrons, de les 
escoles Bergantí i Marinada.  



EL MASNOU VIU    NOVEMBRE 2023 17

  L'alumnat del batxillerat científic dels instituts Maremar i Mediterrània 
va escoltar amb interès l'experiència viscuda per les investigadores. 
CEDIDA

  Totes van rebre un obsequi en l'acte que organitza l'Ajuntament  
per felicitar-les. RAMON BOADELLA

  Es va homenatjar Joan Casals. RAMON BOADELLA

COMUNITAT

En el marc de la Setmana 
de la Ciència, s’han 
organitzat al Masnou 

dues xerrades sobre el 
projecte Hypatia I, una missió 
realitzada per nou tripulants 
catalanes del 16 al 29 d’abril. 
Durant aquests dies, van dur 
a terme tasques científiques i 
divulgatives en una simulació 
per avaluar la viabilitat d’una 
futura expedició a Mart. Va 
tenir lloc a la Mars Desert 
Research Station (MDRS, Utah, 
EUA). A més dels objectius 
científics, també va servir 
per fomentar les vocacions 
científiques entre infants i 
adolescents, especialment  
les femenines. 

La primera de les xerrades va 
tenir lloc el 9 de novembre, 
a la Sala de les Lletres de 
l’Edifici Centre. Van assistir-hi 
una trentena de persones, 
a més a més de l’alcalde, 
Jaume Oliveras, i diversos 
regidors i regidores. La 
segona, el 10 de novembre 
a la Sala Joan Comellas del 
mateix equipament, es va 

adreçar a uns 125 alumnes 
del batxillerat científic 
dels instituts Maremar i 
Mediterrània del Masnou. Laia 
Ribas, científica masnovina 
de l’Institut de Ciències del 
Mar (ICM-CSIC) i tripulant 
d’Hypatia I, es va encarregar 
d’impartir totes dues xerrades. 
Entre altres continguts, Ribas 
va explicar que el projecte 
havia sorgit per promoure 
les dones referents en les 
carreres STEM (acrònim en 
anglès de ciències, tecnologia, 
enginyeria i matemàtiques) i 
potenciar que n’hi hagi més 
i que arribin a posicions de 
lideratge. També va compartir 
l’experiència viscuda i els 
projectes d’investigació que 
havien dut a terme. 

Hypatia I: les vocacions 
científiques femenines 
també poden arribar a Mart

El dissabte 11 de novembre 
va tenir lloc el dinar que 
any rere any el consistori 

ofereix a les persones de més 
de 65 anys empadronades al 
Masnou per retre homenatge a 
aquest col·lectiu. Van ser prop 
de tres-centes les que van 
assistir-hi. 

De fet, les entrades s’havien 
exhaurit dies abans. Amb 
l’aforament complet i el 
pavelló del Complex Esportiu 
ple de gom a gom, a més a 
més de gaudir d’un bon dinar 
de germanor, les persones 
assistents van ballar al ritme de 
la música d’un duet musical que 
va amenitzar la celebració.

Tant l’alcalde, Jaume Oliveras, 
com la regidora de gent gran, 
Isabel Alfaro, no es van perdre 
l’acte i van adreçar unes 
paraules als veïns i veïnes del 
Masnou majors de 65 anys. Els 
van acompanyar una nodrida 
representació de regidors del 
consistori que també es van 
sumar a la festa, que es va 
allargar fins a mitja tarda.

La celebració forma part de 
la programació de tardor 
d’activitats que organitza 
l’Ajuntament del Masnou per 
a la gent gran i té per objectiu 
dinamitzar aquest col·lectiu i 
potenciar la seva participació 
en les activitats locals. 

El dinar de la gent 
gran aplega prop 
de 300 persones

Nou parelles celebren 
les Noces d'Or

  DIVULGACIÓ

Laia Ribas, una de les 

tripulants del projecte, 

va explicar la seva 

experiènca en 

dues xerrades
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Durant aquesta tardor, l’art de la 
fotografia captiva el Masnou 
a través de les exposicions, 

tallers i xerrades de les XV Jornades 
de Fotografia i del III Premi Zampa de 
Fotoperiodisme (www.premiozampa.org). 
Cal afanyar-se per no perdre-s’ho, 
perquè el present número d’El Masnou 
Viu es publica just el dia anterior a l’acte 
d’entrega del III Premi Zampa, que té 
lloc el 18 de novembre, i dos dies abans 
que es tanquin les exposicions de les 
XV Jornades de Fotografia, el dia 19. 
Tanmateix, un respir. Sí que hi ha una 
mica de marge per veure amb calma 
les imatges dels deu projectes finalistes 
del Premi Zampa, ja que romandran 
exposades a la Fundació La Calàndria 
fins al 10 de desembre. 

Tornant al dia 18, l’entrega del Premi 
Zampa ofereix l’experiència única de 
conèixer de viva veu les històries que hi 
ha darrere les imatges dels projectes fi-
nalistes, narrades pels mateixos fotope-
riodistes que les han capturat i mentre 

es projecten a la pantalla gegant 
del cinema. Val la pena precisar que 
les Jornades de Fotografia i el Premi 
Zampa van de la mà. No en va, són 
una iniciativa que organitza la mateixa 
entitat: FEM Associació Fotogràfica 
del Masnou. És per això que els seus 
programes s’imbriquen. En aquest 
sentit, dins la jornada que acull l’acte 
d’entrega del III Premi Zampa, el 18 de 
novembre, ha de tenir lloc una interes-
sant conversa sobre fotoperiodisme, a 
càrrec de César Dezfuli, fotoperiodista 
premiat al World Press Photo 2023, i 
Agus Morales, escriptor, periodista i 
director de la revista 5W. 

A banda, les Jornades de Fotografia 
han col·locat enguany la ignomini-
osa violència masclista al centre de 
la diana, a través de les exposicions 
“Cicatriu”, de Sandra Balsells; “De 
l’ombra a la llum”, de Maria Espeus, i 
“Diguem prou”, de Joan Pairó i Begoña 
Fernández. A més, el programa de les 
jornades ha inclòs altres activitats. 

Mirades que agiten l’ànima
Les XV Jornades de Fotografia i el III Premi Zampa de Fotoperiodisme exposen 
al Masnou imatges bellament colpidores

http://www.premiozampa.org
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  Belén Bandera, Carla Motis i Masa Kamaguchi van 
entusiasmar el públic de Vallmora. GERARD POCH

La Fundació Privada La 
Calàndria ha donat a 
l’Ajuntament del Masnou 

els centenars de documents 
que conservava l’entitat des 
de la seva fundació, l’any 
1906. El fons és, en definitiva, 
un conjunt de peces clau del 
patrimoni històric masnoví 
del darrer segle. L’acte de 
donació va tenir lloc el 26 
d’octubre, a l’Arxiu Municipal. 
Van encapçalar-lo Josep 
Puig, president de l’entitat, i 
l’alcalde, Jaume Oliveras. Van 
ser acompanyats per membres 
del Consell Municipal de 
Patrimoni Cultural i de la 
mateixa fundació.

Puig va precisar que la donació 
“s’ha dut a terme en el moment 
idoni” i va esmentar la tasca 
ingent d’endreça de documents 
que han fet, “especialment 
Francesc Fàbregas”, el secretari 
de la fundació, que també 
era present en l’acte. L’alcalde 
va subratllar la importància 
del fons per als historiadors i 
investigadors actuals i futurs, 
que, com qualsevol altra 
persona, el podran consultar 
a l’Arxiu Municipal. Tot i que ja 
s’hi custodien els documents, 

mutualitat va anar disminuint 
a mesura que l’Estat va anar 
instaurant i ampliant les 
prestacions públiques socials i 
de salut.

Així ho explicava durant la 
donació Francesc Fàbregas. 
També va destacar el paper 
central que va tenir La 
Calàndria com a lloc d’esbarjo 
cultural i de trobada. “A partir 
dels anys setanta va arribar, 
però, un canvi social brutal”, 
va comentar, referint-se a 
l’arribada de nous estímuls 
per a l’oci i la generalització de 
nous canals i suports culturals, 
com ara els discos de vinil o 
la televisió, entre d’altres. Tot 
plegat va llastar “la renovació 

caldrà esperar uns mesos per 
poder consultar-los. Abans 
s’ha de culminar el tractament 
arxivístic necessari perquè es 
conservin en bon estat i per 
classificar-los adequadament. 
El resultat d’aquesta feina serà 
un inventari del fons que es 
publicarà a la pàgina web de 
l’Arxiu Municipal, tal com s’ha 
fet amb una de les darreres 
donacions que ha rebut 
l’Ajuntament del Centre Coral 
Unió Masnovina (El Casinet).

D’entre els documents cedits 
per La Calàndria destaca 
una col·lecció molt rellevant 
de partitures, originals i 
manuscrites. Bona part són 
composicions de Gerard 
Maristany i Maristany (Grau 
Til·là), soci fundador, músic i 
compositor. La donació també 
inclou fotografies i tota mena 
de documents d’una entitat 
de la qual van brotar diverses 
branques, com a societat coral 
i recreativa, però també com 
a mutualitat. Aquesta darrera 
funció va ser molt important, 
ja que va arribar a tenir uns tres 
mil socis pels volts dels anys 
cinquanta del segle XX. Val a 
dir que la importància de la 

generacional”, si bé cal tenir en 
compte que l’entitat continua 
viva, reconvertida en la fundació 
actual. Fàbregas també va relatar 
molts altres detalls de la història 
de La Calàndria, com els canvis 
en el patrimoni immobiliari al 
carrer del Doctor Agell, on encara 
s’alça el monumental Cinema La 
Calàndria. Just al costat hi havia 
l’edifici que es coneixia com el 
circ, per la forma que tenia. 
L’entitat actual, la Fundació 
Privada La Calàndria, continua 
posant a disposició d’empreses i 
entitats els locals i instal·lacions 
que hi manté, sempre que els 
usos es corresponguin amb  
els seus objectius: la 
dinamització sociocultural i 
l’assistència social. 

La Calàndria dona a l’Ajuntament més d’un segle  
d’història del Masnou
L’Arxiu Municipal classificarà, conservarà i difondrà centenars de documents, entre 
els quals hi ha partitures i fotografies

‘Jazz’ i ‘bossa nova’ a l’aire lliure i assaborint el vermut 

Una vuitantena de persones van 
assistir el 5 de novembre a un dels 
concerts que s’organitzen de tant en 

tant al parc de Vallmora. En aquesta ocasió, 
i malgrat el fort vent que bufava aquell 
diumenge, el públic va gaudir del concert 
de jazz i bossa nova que van oferir Belén 
Bandera (veu), Carla Motis (guitarra) i Masa 
Kamaguchi (contrabaix). L’actuació va tenir 
lloc al migdia, a l’hora del vermut. 

En aquest parc s’hi organitzen concerts 
en dues modalitats: nocturnes durant 

l’estiu i diürnes en els mesos en què 
s’agraeixen les carícies del sol. Tant en 
una modalitat com en l’altra, el públic 
masnoví ha gaudit darrerament de 
propostes musicals com les d’Edu 
Ferrer & Joan Chamorro Trio; Busquets, 
Traver & Buch; Maristany Trio; o 
Nika Mills i Dani Nel·lo. Es recomana 
als amants de la bona música que 
parin atenció a l’agenda municipal 
d’actes culturals per no perdre’s els 
concerts a l’aire lliure que continuaran 
organitzant-se a Vallmora. 

  En fer-se la donació, es va generar una interessant tertúlia sobre la 
història de l'entitat. CEDIDA
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 DOMÈNEC CANO SENTIES

ENTREVISTA

Com va descobrir que a la Casa 
del Marquès hi havia hagut un 
laboratori d’experimentació 
durant la Guerra Civil?
Soc molt curiosa i m’enganxo amb 
tot. L’any 2019, quan feia poc que 
vivia al Bellresguard, em vaig posar 
a investigar sobre l’antiga finca 
de la Casa del Marquès, perquè 
volien talar un pollancre anyenc, 
meravellós, esplèndid, que era 
al davant de la meva terrassa, i 
el volia salvar. Així doncs, vaig 
començar per la botànica, però 
vaig trobar una pàgina web de 
l’Ajuntament on vaig llegir que 
l’edifici havia estat requisat el 
1936 i l’any següent s’hi va fer un 
laboratori d’experimentació. Em 
va interessar el tema, vaig buscar 
a Internet i vaig trobar un diari en 
què hi havia una fotografia de la 

Casa del Marquès amb el rètol que 
la identificava com a laboratori.

La va captivar el misteri?
Sí, i el fet que el tingués davant de 
casa i que ningú no en sabés res. 
Vaig preguntar-ho a Rosa Toran, 
historiadora, que era amiga meva, 
i em va dir que l’esmentava al llibre 
que havia publicat el 2017, Història 
contemporània del Masnou. Hi 
dedicava una pàgina i mitja, amb 
una fotografia. La Rosa em va dir 
que a l’Arxiu Municipal no hi havia 
trobat més informació, però em va 
animar i vaig començar a buscar 
a la premsa d’aquella època. Vaig 
contactar amb l’Arxiu Nacional de 
Catalunya, el de la Universitat de 
Barcelona i el de la Politècnica de 
Catalunya, però no vaig trobar-
hi res. A l’Arxiu Municipal de 
Barcelona sí que vaig aconseguir 

moltes fotografies de la nissaga 
Pérez de Rozas, de juliol i setembre 
del 1937. A la premsa és on vaig 
trobar-hi més informació, sobretot 
a Tierra y Libertad i Solidaridad 
Obrera. Van publicar els objectius 
que tenia el laboratori, les 
seccions, els promotors... 

Deu haver-hi poca informació, 
perquè va durar molt poc, uns 
mesos a tot estirar, oi? 
Menys encara. Va ser efímer, 
no va donar gaire de si. La seva 
importància rau més en les 
intencions que en els resultats. Els 
documents que devia generar no 
sabem on són. El més lògic seria 
buscar-los a Amsterdam, que és 
on es troba l’arxiu general de la 
CNT, però per anar-hi a investigar 
necessites pressupost. Ara bé, 
a l’Arxiu Municipal del Masnou 
vaig trobar-hi dos documents 
que em van interessar moltíssim. 
Sort d’en Carles Pino, l’arxiver. 
L’un, una invitació per assistir a 
la inauguració, amb la capçalera 
del laboratori i adreçada a 
l’Ajuntament. És l’únic document 
que realment demostra que va 
existir. L’altre, un informe sobre el 

Susana Garelik Rojsen
Enginyera química i comissària de l’exposició “El Laboratori d’Experimentació de la Casa del Marquès”

“Em va captivar la descoberta d’un misteri que tenia 
davant de casa i del qual ningú no sabia res”

Un torrent de curiositat, fortalesa i optimisme que ultrapassa 
obstacles sense ser conscient de l’energia que ha hagut 
d’esmerçar-hi. Això és el que transmet Susana Garelik, 
autora d’una vida marcada per triomfs aconseguits a còpia 
de picar molta pedra, esmicolant les dificultats amb els 
cisells de la valentia, l’optimisme i la tenacitat. Tanmateix, 
la seva història fa pensar sobre la persistència de la guerra i 
els totalitarismes. Alhora, fa dubtar si Europa occidental no 
viu un miratge de pau des de fa dècades, però que, potser, 
caldria no donar per descomptada.  

De jove, a l’Argentina, va escollir els mateixos estudis que 
el seu pare, que era enginyer químic: “Tenia una fàbrica 
metal·lúrgica i m’agradava molt anar-hi. Hi havia foc, sorra, 
ferralla... M’encanta la química extractiva”. Garelik es va 
jubilar fa poc, al juliol, amb 69 anys i després d'haver treballat 
durant 35 anys a l’Institut de Ciència dels Materials de 
Barcelona, bona part dels quals, com a directora de la Unitat 
de Transferència de Tecnologia. 

Els darrers anys ha fet, per gust, una investigació que diu molt 
de la seva curiositat eclèctica i inesgotable. Ha rescatat de 
l’oblit el Laboratori Confederal d’Experimentacions que va 
instaurar la Confederació Nacional del Treball (CNT) a la Casa 
del Marquès, un projecte envoltat de misteri que es va instal·lar 
al Masnou en plena Guerra Civil. L’exposició que explica aquell 
laboratori s’ha pogut veure a la Casa de Cultura fins al 12 de 
novembre, però s’allotjarà properament a la Casa del Marquès 
perquè tothom pugui conèixer un dels capítols més curiosos 
d’aquest edifici emblemàtic.

"El Laboratori 
d'Experimentació va 
ser efímer, no va donar 
gaire de si. La seva 
importància rau més 
en les intencions que 
en els resultats"

 ELENA BOSCH
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ENTREVISTA

bombardeig. S’hi detallen les hores 
a les quals van llançar les bombes, 
les persones que van morir-hi i 
els danys. És l’única informació 
posterior al bombardeig que n’he 
trobat. De les persones que el 
van impulsar, el que podem dir és 
que eren divulgadors. Provenien 
de famílies privilegiades, que els 
havien pogut educar. En aquella 
època hi havia un analfabetisme 
impressionant. Per motius 
ideològics, eren gent que volia 
desbordar els seus coneixements 
envers el poble, perquè tothom 
tingués educació. 

Aquesta era una de les prioritats 
de la II República, oi? 
Crec que sí, però segur que sí 
que va ser-ho durant l’època 
revolucionària que va viure 
Catalunya. Hi va haver un 
moviment important de gent 
que feia conferències als ateneus 
populars, a qualsevol barri; 
escrivien diaris, fullets... Tot això 
es va silenciar després de la 
guerra, cosa que encara dura. Els 
anarquistes són menyspreats. Des 
d’aleshores i fins avui. En aquella 
època, la CNT era el sindicat més 
important d’Espanya. Entre el 1936 
i el 1939 hi va haver una veritable 
revolució a Catalunya, on la CNT 
manava molt. Als anarquistes se’ls 
veu com uns llançabombes, quan 
va ser un moviment ideològic molt 
desenvolupat internacionalment, 
amb molts pensadors i intel·lectuals 
que, o bé van anar morint, o 
bé els van matar. Em sembla 
interessantíssim un tema que 
s’ha tapat així. M’agrada destapar 
les coses. 

La seva vida també està 
marcada per la repressió. Es va 
haver d’exiliar d’Argentina. 
Aleshores estudiava enginyeria 
química a la Universitat de La Plata. 
No vaig poder acabar la carrera, 
perquè el 1976 va començar la 
dictadura i al final d’aquell any 
em vaig exiliar, perquè van fer 
desaparèixer el meu company, de 
qui m’havia quedat embarassada. 
És un dels desapareguts de la 
dictadura. El meu fill, Sebastián, va 
néixer a Israel, el juliol de 1977. 

Té avantpassats hebreus?
Sí, la meva família és jueva. La 
meva mare va fer gestions a 
Buenos Aires perquè la meva 
germana Dalia i jo poguéssim anar 
a Israel, però va ser impossible. 
Vam aconseguir entrar a l’Uruguai, 
on vam poder quedar-nos a 
l’apartament d’un amic del meu 
pare. Això va ser una sort, perquè 
també hi havia una dictadura 
i els argentins que s’allotjaven 

(Consell Superior d’Investigacions 
Científiques).

I hi va anar de cap.
Em va costar molt contactar-hi, 
perquè la seva secretària no 
passava trucades ni donava cites 
si no et coneixia. Finalment, un dia 
que ella no hi era, vaig parlar-hi 
directament. Em va acollir molt 
bé. Em va permetre treballar a 
l’ICMAB mentre arreglava els 
meus papers. Vaig començar com 
a enginyera de laboratori, perquè 
no tenia el doctorat. Vaig fer un 
màster de ciències dels materials 
i vaig aconseguir els papers. L’any 
1991 vaig obtenir el meu primer 
contracte i vaig aconseguir la 
residència. La paperassa va ser 
una odissea, però tinc molta 
voluntat i tenia molt clar que no 
ho deixaria estar.  

De què va la investigació 
dels materials?
Bàsicament, s’han de mesurar 
i interpretar les propietats 
dels materials d’acord amb 
uns objectius i comprovar si 
els compleixen. Si no és així, 
se n’ha d’anar transformant 
l’estructura i la composició fins que 
s’aconsegueixi un material que 
pugui tenir una aplicació concreta. 
Se n’estudien les propietats 
elèctriques, magnètiques, 
biològiques... En aquella època les 
biològiques no tenien gaire pes. 
Ara sí; s’ha entrelligat molt. 

Ha fet alguna descoberta o ha 
aconseguit alguna aplicació 
que la sorprengués o de la qual 
estigui orgullosa?
No he tingut cap resultat 
espectacular. He publicat tretze 
articles científics. La ciència 
consisteix a fer un pas darrere 
l’altre. Els que tenen resultats 
espectaculars són els nomenats 
a premis com el Nobel o el 
Princesa d’Astúries. La resta som 
treballadors que avancem a poc 
a poc. I una part molt important 
del temps l’has de dedicar a 
buscar finançament per a les 
investigacions. 

El fet de ser dona ha limitat la 
seva carrera?
En la ciència dels materials i la 
química sempre hi ha hagut 
dones. El masclisme, al final, té més 
a veure amb les persones que et 
trobes i no tant amb l’època. Potser 
sí que he notat el sostre de vidre, 
però no sé si per ser dona, per no 
tenir doctorat o per ser argentina. 

O potser també per ser mare?
No sé quina va ser la barrera, 
potser una barreja de tot plegat. 

en hotels o pensions podien 
trobar-se amb molts problemes. 
Finalment, l’ambaixada israeliana 
de Montevideo va ajudar-nos i 
vam poder marxar a Israel. 

Allà va continuar els estudis?
Sí, el juliol del 1977 vaig apuntar-
me a l’Institut Tecnològic d’Israel 
Technion, de Haifa, i vaig acabar 
la carrera d’enginyeria química, 
l’any 1980. Guardo un molt bon 
record d’aquella universitat, 
dels professors i dels companys. 
Després d’acabar la carrera, vaig 
treballar durant dos anys a la 
Facultat de Física del Technion, fins 
que va esclatar la guerra del Líban i 
vaig decidir que no volia continuar 
vivint a Israel. Va ser aleshores 
quan vaig arribar al Masnou. 

Com és que va venir a parar 
al Masnou?
Vaig venir-hi perquè hi tenia una 
amiga. Ja fa quaranta anys que 
visc al Masnou. Aleshores ja tenia 
una altra parella, argentí, que 
vaig conèixer a Israel. El primer 
apartament on vam viure era a 
Ocata. Tinc un molt bon record 
d’aquells anys. Vam formar un grup 
molt agradable, entre els veïns, 
format per gent molt diversa. Al 
cap de poc temps em vaig quedar 
embarassada de la meva altra filla, 
la Luna. Ella sí que és masnovina 
masnovina [bromeja]. La part més 
horrorosa d’aquells anys va ser 
la paperassa, per aconseguir el 
reconeixement dels meus títols 
acadèmics i la residència legal. 
Mentrestant, vaig treballar com a 
comercial per a una empresa de 
fotocopiadores. Em guanyava un 
bon sou, però hi havia un ambient 
molt masclista, de copa i puro. No 
m’agradava i no volia treballar 
més amb aquella gent. Vaig veure 
un anunci a La Vanguardia, en 
què un professor de la Universitat 
Politècnica de Catalunya (UPC) 
proposava temes per fer un 
doctorat i vaig presentar-m’hi. La 
meva formació no s’hi ajustava, 
però em va recomanar que 
m’adrecés al professor Carles 
Miravitlles, que acabava de crear 
l’Institut de Ciències de Materials 
de Barcelona (ICMAB), del CSIC 

Però he de dir que m’he sentit 
molt reconeguda per molta gent. 
En el món de la ciència depens 
molt dels teus superiors i de la 
gent amb qui treballes. Vaig tenir 
la sort que m’encarreguessin la 
posada en marxa de la distribució 
dels gasos al laboratori nou, 
quan l’institut es va traslladar a la 
Universitat Autònoma. Vaig fer-ho 
i després em van proposar que 
creés la Unitat de Transferència 
de Tecnologia, l’any 1997. La 
tasca que s’hi fa és entendre les 
demandes de les empreses per 
investigar i oferir solucions que es 
puguin aplicar. Vaig tenir el suport 
de Miravitlles, que em va permetre 
dur a terme projectes amb el meu 
nom, cosa que normalment no és 
permesa als tècnics. 

Com se sent davant la invasió 
de Gaza i els atacs de Hamàs 
a Israel del 7 d’octubre?
Fatal. Sento molt dolor. Sempre 
havia tingut l’esperança que hi 
hauria pau entre Israel i Palestina 
abans que jo morís, però tinc la 
impressió que el conflicte va a 
més, que ha empitjorat molt. Haifa 
era una ciutat molt tranquil·la 
durant l’època en què hi vaig viure, 
fins al 1982. Durant aquell temps, 
no tenia ni idea que s’estava 
gestant la guerra del Líban. A Haifa 
hi viuen molts àrabs cristians. Hi 
tenia molts veïns i amics àrabs. 
Molts estudiaven a la universitat. 
En aquella època, anàvem a dinar 
als seus restaurants amb tota la 
tranquil·litat del món. Hi servien 
un menjar boníssim. Israel ha 
canviat moltíssim. Aleshores era 
un país pobre, no tenia, ni de lluny, 
la potència d’ara. Va començar a 
canviar tot a partir de la primera 
guerra de l’Iraq. D’aleshores ençà, 
la població s’ha anat dretitzant 
cada cop més.

La situació d’ara és horrible. És 
espantosa. Hi tinc amics i estan 
desesperats. Molta gent està 
marxant d’Israel a Xipre, Portugal, 
Alemanya... i també a Espanya. 
I s’ha de dir que els palestins no 
tenen ni tan sols aquesta opció, 
la d’escapar. Encara tinc molta 
relació amb la família substituta 
que vaig tenir-hi, especialment 
amb l’Ayelet, una amiga amb 
qui compartia casa. Ella era d’un 
moshav, una explotació agrícola. 
Els caps de setmana hi anàvem 
i els seus pares feien d’avis del 
meu fill, que era molt petit. Parlo 
amb ella i no s’acaben de creure 
el que està passant. Ella diu que 
té confiança que aquesta situació 
s’acabi. I què ha de dir! Jo tinc la 
meva teoria, però no la diré. És un 
conflicte molt complex. 

"No vaig acabar la 
carrera d'enginyeria 
química a l'Argentina 
perquè la dictadura 
va fer desaparèixer el 
meu company i jo em 
vaig exiliar"
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PUNT DE TROBADA

  Els nens i les nenes xalen de valent amb els jocs i activitats que poden 
fer-hi. LA BÀNUA

La Bànua és un grup de 
criança que proporciona 
espais de trobada per a les 

famílies amb infants dels 0 als 3 
anys i als germans i germanes 
més grans. “L’arribada dels 
fills i filles és un moment 
vivencial molt profund que 
val la pena viure de manera 
acompanyada. La nostra 
activitat principal és un grup 
de criança de joc lliure amb 
materials dissenyats i pensats 
per al desenvolupament motriu 
i cognitiu dels infants. És un lloc 
per anar-hi amb les criatures de 
menys de tres anys i està pensat 
i preparat per a elles”, explica 
Cristina Serra, membre de 
l’entitat. Val a dir que organitzen 
d’altres activitats familiars, 
xerrades i tallers, “segons els 
interessos —i el temps!— que 
tenim”, concreta. 

Actualment, es troben els 
dimarts i els divendres, “en 
horari de matí i tarda”, a la sala 
polivalent de l’Escola Bressol 
Municipal La Barqueta, el pati 
de la qual han equipat per oferir 
estímuls a la canalla. “Tenim 
materials pedagògics adaptats 
a les necessitats dels infants, un 
pati amb un sorral i una cuineta 
meravellosa”, detallen des de 
l’entitat. “També acostumem 
a obrir els diumenges; amb 

“A vegades, el grup de criança 
és un oasi, un got d’aigua 
fresca que beus a gust, 
descobrint que tenies set i 
que no te n’havies adonat”, 
comenta Serra. Reflexionant 
al voltant de l’impacte de 
la maternitat, afegeix: “Pot 
venir acompanyada de molts 
sentiments, com la soledat, i és 
d’agrair poder trobar-te amb 
altres mares que estan en un 
moment similar”. En definitiva, 
és un lloc “per compartir, 
descansar, fer comunitat i 
trobar una escalfor agradable 
que ajuda a recuperar-se 
una mica i cuidar la salut 
mental”, amplia, i incideix en la 
importància del benestar de 
les mares per garantir el dels 
infants: “A vegades és un lloc de 
descans: arribem i ens asseiem 
en silenci mentre les criatures 
juguen. Altres dies, som molt 
creatives i arreglem el món”. 

De fet, el nom de l’entitat, La 
Bànua, és una bonica metàfora 
que rescata una paraula en 
desús. El mot és una variació 
de vànova, “una manta fineta, 
com les que tenim per tapar-te 
quan t’estires al sofà”. A La 
Bànua parlen sobretot de 
maternitat perquè la majoria 

tallers al matí i grup de 
criança a la tarda”, amplien, i 
concreten que comuniquen 
els canvis, les variacions o les 
noves activitats mitjançant 
un grup de WhatsApp. Les 
famílies que vulguin contactar-
hi poden fer-ho a través de 
les xarxes socials, als perfils 
labanua_elmasnou (Instagram) 
i LaBanuaGrupdeCrianza 
(Facebook), o mitjançant 
l’adreça electrònica 
associaciolabanua@gmail.com. 

La Bànua és un grup 
autogestionat. Són les mateixes 
famílies les que s’organitzen 
“per obrir, muntar i recollir 
l’espai” i les que decideixen si 
duen a terme altres activitats 
complementàries, “com ioga 
per a embarassades i per al 
postpart o tallers de música en 
família”, exemplifiquen. Com 
s’organitzen i aconsegueixen 
temps per dur a terme totes 
aquestes activitats? “Talment 
com fem les mares en la vida!”, 
respon Serra. “Robem uns 
minutets mentre donem pit 
o el biberó, quan les criatures 
fan la migdiada, quan sortim a 
treballar, mentre comprem...”. 
Ara bé, s’ha d’aclarir que La 
Bànua és, precisament, un 
puntal de suport i té l’objectiu 
de reduir les fonts d’estrès. 

dels seus membres actius 
són mares. Matisen que, any 
rere any, “s’hi van sumant 
més pares involucrats, però 
al grup són minoria”. “Tenim 
necessitats diferents; les mares 
som les que transitem per uns 
canvis físics i emocionals més 
grans quan parim els fills”, 
concreta Serra. 

La Bànua la van crear un 
grup de famílies d’infants fa, 
aproximadament, tretze anys. 
Va fer les seves primeres passes 
a l'Espai Social Masnou Alt, però 
des del 2019 es va establir a La 
Barqueta, al barri d’Ocata. És 
aleshores quan es constitueix 
com a “col·lectiu”, per acabar 
formalitzant l’Associació La 
Bànua, el gener del 2020. Més 
enllà del grup de criança i de 
les activitats que organitzen, 
també fan xarxa amb el teixit 
associatiu del Masnou, ofereixen 
activitats familiars durant la 
Festa Major, participen en la Fira 
d’Entitats... A fi de comptes, la 
relació amb l’entorn és gairebé 
una extensió orgànica. I és que 
bé es pot aventurar que una 
tribu que fa pinya per criar els 
més menuts manté lligams que 
acaben enfortint la comunitat 
del futur.  

Fer tribu per compartir la criança dels infants 
La Bànua, un grup famílies que fan pinya per proporcionar un espai de joc als nens 
i nenes i un “oasi” a les mares i pares

  El pati de La Barqueta és un lloc idoni perquè la canalla hi faci la seva els 
dies que fa bo. LA BÀNUA

mailto:associaciolabanua@gmail.com
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AGENDA Del 17 de novembre al 10 de desembre

NOVEMBRE
Divendres 17
17 i 18 h (dos torns)
Lloc: Can Malet (2a planta)

Espai familiar: Llum i foscor
Espai destinat a famílies amb infants a 
partir de 3 anys. Cal inscripció prèvia a: 
https://lleureka.org/activitats/.
Ho organitza: Lleureka Projectes 
Educatius.

Dissabte 18
11 h
Lloc: Sala de les Lletres. Biblioteca 
Joan Coromines

Xerrada: “Comunicació entre pares  
i fills: detectar conductes de risc  
i prevenir el suïcidi”

Amb la participació d’Anna Targarona, 
presidenta de l’Associació Ania;  
Oriol Lugo, doctor en psicologia,  
i Ángela Landete, filòloga i escriptora.
Ho organitzen: Owl Emocions, 
Lovelace i Associació Ania.

11 h
Lloc: Creu de Terme de Teià

“Un poble dibuixat”
Passejada per Teià a través  
dels dibuixos d’A. Batllori Jofré. 
Inscripcions: masunesco@gmail.com.  
Gratuït per a socis i sòcies de 
l’Associació UNESCO El Masnou. 
3 euros per a la resta. 
Ho organitza: Associació UNESCO 
el Masnou.

De 12 a 20 h
Lloc: Cinema La Calàndria

III Premi Zampa de Fotoperiodisme
Tertúlia de fotografia i presentació 
dels deu projectes finalistes. 
Deliberació del jurat i entrega 
de premis. Més informació a: 
www.premiozampa.org. 
Ho organitzen: Associació 
Fotogràfica Masnou, Fundació  
La Calàndria i Ajuntament del Masnou.

20 h
Lloc: Espai Escènic Iago Pericot 

Teatre: Els ulls de l’etern germà,  
de La Perla 29

Preu: 15 euros. 
Venda d’entrades: 
www.quedat.cat i taquilla.
Ho organitza: Ajuntament 
del Masnou.

Diumenge 19
D’11 a 19 h 
Lloc: Jardins dels Països Catalans

Festa d’aniversari dels 15 anys  
de TEAMAR

Espectacles, jocs, concursos, balls 
i activitats diverses per celebrar el 
quinzè aniversari de l’Associació TEA 
Asperger Maresme (TEAMAR).
Ho organitza: Associació TEA 
Asperger Maresme.

11 h
Lloc: Ca n’Humet

Itinerari “Les dones del tèxtil  
al Masnou”

Informació i reserves a 
www.elmasnou.cat/turisme i a 
l’Oficina de Turisme del Masnou (tel. 
93 557 18 34 / turisme@elmasnou.cat).
Ho organitza: Ajuntament del Masnou.

D’11 a 14 h
Lloc: plaça de Ramón y Cajal

Els Amics d’en Crusó

Activitat del Mes dels Drets  
dels Infants. Experiència lúdica per  
a infants i les seves famílies, un espai 
lliure per descobrir-hi els autòmats 
i els seus mecanismes. 
Ho organitza: Ajuntament del Masnou.

Dimarts 21
18 h
Lloc: Sala Joan Comellas (Edifici Centre)

Conferència: “Mites, llegendes, 
rondalles i contes”

A càrrec de Marta Luna i Sanjuán, 
seguida d’un col·loqui obert a la 
participació del públic. Acte per a 
socis i sòcies de l’Aula d’Extensió 
Universitària del Masnou (AEUM).
Ho organitza: AEUM. 

18 h
Lloc: Col·legi Escolàpies El Masnou 

Xerrada: “Els infants i la mort”

Oberta a totes les famílies. La pèrdua 
d’un ésser estimat és un tema tabú 
entre les persones adultes i, més, entre 
els infants. Des de l’Escola Escolàpies 
i l’AFA us conviden a participar en la 
xerrada impartida per Cristina Gómez, 
mestra especialitzada en pèrdues i dol 
infantil i fundadora de Les Papallones 

del Vietnam. Proporcionarà eines i 
recursos que faciliten les converses 
amb els infants i l’acompanyament 
en el dol.
Ho organitza: AFA Escolàpies El Masnou.

Dijous 23
18.30 h
Lloc: Biblioteca Joan Coromines

Club de lectura en homenatge  
a Copèrnic, amb Toni Pou

Amb motiu del 550è aniversari  
de Nicolau Copèrnic. Si un dit 
assenyala la lluna, de Toni Pou.
Ho organitza: Biblioteca Joan Coromines.

19 h
Lloc: Centre d’Empreses Casa  
del Marquès

Lliurament del Premi 
d’Emprenedoria Jove 2023

Acte de presentació de les empreses 
de nova creació durant l’any 2022 
a les quals s’ha concedit subvenció 
municipal i de lliurament del XI Premi 
d’Emprenedoria Jove del Masnou 
corresponent l’edició del 2023.
Ho organitza: Ajuntament del Masnou.

Divendres 24
De 16.30 a 19.30 h
Lloc: Pistes esportives de Pau Casals

Festa del Medi Ambient

Més informació, a la pàg. 12 
d’aquesta revista. Tallers relacionats 
amb la prevenció i la separació de 
residus, per a infants i adults. Hi haurà 
la Didaltruck, on podreu arreglar la 
roba o donar-li un nou ús!
Ho organitzen: Ajuntament del 
Masnou i Associació de Veïns i Veïnes 
del Masnou Alt, amb la col·laboració 
de l’Agència de Residus de Catalunya.

17.30 h
Lloc: Jardins de Can Malet

Melindro Teatre

Xocolatada amb melindros a càrrec 
de l’Associació Melindro Teatre.
Ho organitza: Associació Melindro 
Teatre.

18.30
Lloc: Sala de les Lletres (Edifici Centre) 

Xerrada: “Prevenció de la violència 
masclista en l’adolescència. 
L’educació afectivoemocional 
per a la promoció de les relacions 
igualitàries”

Ho organitza: Ajuntament 
del Masnou.

Dissabte 25
De 10 a 14 h
Lloc: Els Vienesos (c. Segarra, 12)

Tertúlia i cafè sobre autisme

Activitat per compartir experiències 
sobre autisme en un ambient relaxat. 
En aquesta sessió s’abordarà la 
situació dels adolescents autistes.
Ho organitza: Associació TEA 
Asperger Maresme.

D’11 a 13 h
Lloc: Ca n’Humet

Taller de cuina d’aprofitament

Cal inscripció prèvia. 
Més informació a la pàg. 12 
d’aquesta revista.
Ho organitzen: Ajuntament  
del Masnou i Maresme Circular.

11 h
Lloc: Biblioteca Joan Coromines.

L’Hora del Conte: Diversiooootat!
Contes per sensibilitzar sobre la 
diversitat funcional. En Gerard vol 
separar-se del seu cassó, que espanta 
a tothom; el Petit Quadrat vol ser rodó, 
com els seus amics, i el pardalet,  
de cop i volta, ja no pot volar pel cel... 
Activitat emmarcada en el  
Mes dels Drets dels Infants.
Ho organitza: Biblioteca  
Joan Coromines.
 
12.30 h
Lloc: Jardins dels Països Catalans

Acte central del 25-N: La mirada 
violeta. Marçal i Roig

Contra les violències masclistes, fem 
xarxa. Espectacle poeticomusical 
teatralitzat de la cantautora Meritxell 
Gené i la poeta i escriptora Aina 
Torres. Retrat de dues escriptores 

https://lleureka.org/activitats/
mailto:masunesco@gmail.com
http://www.premiozampa.org
http://www.elmasnou.cat/turisme
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fonamentals de la literatura catalana: 
Maria-Mercè Marçal i Montserrat Roig. 
Qui eren? Per què van escriure? Com 
les va condicionar el fet de ser dones? 
Cançons, textos, poemes, reflexions 
i objectes ens faran submergir en el 
món d’aquestes dues escriptores. 
Un homenatge a les dones de mirada 
violeta. A continuació, vermut  
per a les persones assistents.
Ho organitza: Ajuntament 
del Masnou.

Dos torns: 17 i 18.30 h
Lloc: Ca n’Humet (1r pis, aula 5)

Taller infantil per fer un calendari 
d’advent

Donatiu: 3 €. Arriben dies plens de 
màgia i ja podeu anar fent el vostre 
calendari d’advent (no inclou dolços). 
Inscripcions a: 
https://forms.gle/LkQS8wUGojnmvc7R7, 
WhatsApp (616 014 133) i 
femfiraelmasnou@gmail.com. 
Activitat emmarcada en el Mes  
dels Drets dels Infants.
Ho organitza: Nova Fem Fira 
El Masnou.

19 h
Lloc: Complex Esportiu

Nit de l’Esport 2023

Acte de reconeixement del mèrit 
esportiu de la temporada 2022-2023 
de diferents esportistes i entitats.
Ho organitza: Ajuntament El Masnou.

Diumenge 26
Tres sessions, de 10.30 a 13.30 h.
Lloc: Jardins dels Països Catalans.

“Cúpula de Leonardo”

Activitat adreçada a infants a partir 
de 6 anys i les seves famílies. 
Es recomana inscripció prèvia, a 
www.elmasnou.cat/agenda. Places 
limitades. L’objectiu d’aquest taller 
és construir cúpules autosostenibles 
a partir de peces de fusta. Un cop 
construïdes, es poden aixecar, moure, 
sacsejar... per provar-ne la solidesa. 
Tres sessions: a les 10.30, a les 11.30 i 
a les 12.30 h. A càrrec del Museu de les 
Matemàtiques. Activitat emmarcada 
en el Mes dels Drets dels Infants.
Ho organitza: Ajuntament 
del Masnou.

11 h
Lloc: Espai Escènic Iago Pericot

XL Mostra Literària del Maresme

Lliurament de Premis de la Fase Final 
de la 40a Mostra Literària 
del Maresme.
Ho organitza: Ajuntament 
del Masnou.

11 h
Lloc: Cementiri Municipal

El Cementiri del Masnou,  
un museu a l’aire lliure

Visita per conèixer el Cementiri 
Municipal del Masnou, un conjunt 
de gran mèrit artístic promogut per 
una burgesia enriquida que va voler 
comptar amb els artistes més ben 
considerats del moment.  
Cal inscripció prèvia a:  
turisme@elmasnou.cat, trucant al 
93 557 18 34 o a través del formulari 
disponible a www.elmasnou.cat/turisme. 
Ho organitza: Museu Municipal 
de Nàutica del Masnou.

18 h
Lloc: Casal de Gent Gran de Can Malet

Xerrada sobre bolets

Ho organitza: Amics i Antics Escoltes 
del Masnou.

Dijous 30
18 h
Lloc: Sala de les Lletres (Edifici Centre)

Conferència: “50è aniversari  
de la Convenció del Patrimoni  
de la UNESCO. Èxits i dificultats”

A càrrec d’Àngel Morillas. 
Ho organitza: Associació UNESCO El 
Masnou.

19.30 h
Lloc: Sala Joan Comellas (Edifici Centre)

Presentació de la Sibil·la  
i conferència

Presentació del Cant de la Sibil·la  
del Masnou i conferència a càrrec  
de Francesc Vicens Vidal, professor  
de la Universitat de les Illes Balears. 
Ho organitza: Associació de Dones 
Capitanes del Masnou.

 DESEMBRE  
Divendres 1
17 i 18 h (dos torns)
Lloc: Can Malet (2a planta)

Espai familiar: Construcció  
 amb materials naturals

Espai destinat a famílies amb infants a 
partir de 3 anys. Cal inscripció prèvia a: 
https://lleureka.org/activitats/.
Ho organitza: Lleureka Projectes 
Educatius.

18.00 h
Lloc: Sala Joan Comellas (Edifici Centre)

Presentació del llibre de poesia 
Quietud entre onatges,  
de Leslie Pericot

Acte presentat per Roger Costa-Pau Bea.
Ho organitzen: Biblioteca Joan 
Coromines i Ajuntament del Masnou.

Dissabte 2
9 h
Lloc: Can Malet (2a planta)

Taller de salut integral de la Dona, 
solidari amb La Marató de TV3 

Conjunt de set xerrades sobre 
aspectes de salut de les dones 
durant el cicle menstrual: entendre 
el funcionament del cicle menstrual, 
la nutrició al llarg del cicle, la gestió 
de les emocions, la cura del sòl pelvià 
amb la fisioteràpia o la importància  
de l’entrenament. Donatiu solidari 
amb La Marató de TV3.
Ho organitza: Fitback Woman.

10.30 h
Lloc: Espai Jove Ca n’Humet

“El Masnou coeduca” 

Jornada comunitària.
Ho organitza: Ajuntament del 
Masnou.

11 h
Lloc: Biblioteca Joan Coromines

L’Hora del Conte: Escudella  
de contes de Nadal

A càrrec d'Assumpta Mercader.  
Sessió de contes nadalencs, amb l’ajut 
i la col·laboració del públic.  
A partir de 3 anys.
Ho organitza: Biblioteca 
Joan Coromines.

20 h
Lloc: Espai Escènic Iago Pericot

Concert Maristany & Traver Quintet

Ho organitza: Ajuntament del Masnou

Diumenge 3
D’11 a 14 h
Lloc: Plaça Països Catalans

Festa Familiar i Solidària a favor  
de La Marató de TV3

Festa solidària amb actuacions 
diverses, tallers, tómbola i servei 
de bar. La recaptació anirà destinada 
a La Marató de TV3.
Ho organitzen: Fem Fira El Masnou  
i Lleureka Projectes Educatius. 
Hi col·laboren: Papallones Solidàries, 
voluntaris i voluntàries, i diverses 
entitats i comerços del poble.

11 h
Inici: Ajuntament. 
Final: parc de Vallmora

“En marxa per l’accessibilitat”

Festa del Dia de les Persones  
amb (Dis)capacitat. 
Ho organitza: Ajuntament del Masnou.

Dimarts 5
19 h 
Lloc: Cinema La Calàndria

Cinema i drets humans

Projecció d’una pel·lícula sobre drets 
humans.
Ho organitza: Ajuntament 
del Masnou.

Diumenge 10
11 h
Lloc: Mina d’Aigua (pl. d’Ocata)

Visita guiada a la Mina d’Aigua

Visita a un tram d’uns 40 metres de 
les mines d’aigua Cresta i Malet, que 
formen part d’un laberint de galeries 
de 27 quilòmetres. L’activitat inclou 
la visita al Centre d’Interpretació. 
Informació i reserves: 
a www.elmasnou.cat/turisme 
i a l’Oficina de Turisme del Masnou 
(tel. 93 557 18 34 / turisme@elmasnou.cat).
Ho organitza: Museu Municipal 
de Nàutica del Masnou.

https://forms.gle/LkQS8wUGojnmvc7R7
mailto:femfiraelmasnou@gmail.com
http://www.elmasnou.cat/agenda
mailto:turisme@elmasnou.cat
http://www.elmasnou.cat/turisme
https://lleureka.org/activitats/
http://www.elmasnou.cat/turisme
mailto:turisme@elmasnou.cat
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Del 17 de novembre al 10 de desembre AGENDA Del 17 de novembre al 10 de desembre

SERVEI FARMACÈUTIC DE GUÀRDIES DEL MASNOU

Dilluns Dimarts Dimecres Dijous Divendres Dissabte Diumenge

1
OCATA

2
RIERA

3
FÀBREGAS

4
VIAMAR

5
VIAMAR

6
AYMAR

7
OCATA

8
RIERA

9
FÀBREGAS

10
VIAMAR

11
DOMÍNGUEZ

12
DOMÍNGUEZ

13
OCATA

14
RIERA

15
FÀBREGAS

16
VIAMAR

17
DOMÍNGUEZ

18
AYMAR

19
AYMAR

20
RIERA

21
FÀBREGAS

22
VIAMAR

23
DOMÍNGUEZ

24
AYMAR

25
OCATA

26
OCATA

27
FÀBREGAS

28
VIAMAR

29
DOMÍNGUEZ

30
AYMAR

Dilluns Dimarts Dimecres Dijous Divendres Dissabte Diumenge

1
OCATA

2
RIERA

3
RIERA

4
VIAMAR

5
AYMAR

6
AYMAR

7
RIERA

8
RIERA

9
FÀBREGAS

10
FÀBREGAS

11
DOMÍNGUEZ

12
AYMAR

13
OCATA

14
RIERA

15
FÀBREGAS

16
VIAMAR

17
VIAMAR

18
AYMAR

19
OCATA

20
RIERA

21
FÀBREGAS

22
VIAMAR

23
DOMÍNGUEZ

24
DOMÍNGUEZ

25
FÀBREGAS

26
FÀBREGAS

27
RIERA

28
OCATA

29
DOMÍNGUEZ

30
AYMAR

31
AYMAR

NOVEMBRE 2023

DESEMBRE 2023

HORARI DE LES FARMÀCIES DE GUÀRDIA
De 8 a 22 h, cada dia. Tancades entre les 22.01 i les 07.59 h

BRAMA!, FESTIVAL 
DE CREACIÓ 
CONTEMPORÀNIA 
DEL MASNOU
Del 2 al 30 de desembre, 
amb propostes en diferents 
espais del municipi
Inauguració: 2 de desembre, 
a les 12 h, a l’Espai Casinet.
L’aposta més decidida i radical 
per les darreres manifestacions 
artístiques proposada des de la 
programació d’arts visuals del 
Masnou arriba a la quarta edició. 
Disciplines com la performance, 
el videoart, la instal·lació i l’art 
sonor conviuen en la recerca de 
noves capacitats expressives amb 
llenguatges més tradicionals com 
la pintura, el dibuix o la poesia. 
Ho organitzen: Ajuntament 
del Masnou i Centre de Creació 
Blanc de Guix. 

EXPOSICIONS

Del 20 d’octubre 
al 19 de novembre
A l’Espai Casinet
XV Jornades de Fotografia 
del Masnou
Amb les exposicions “Cicatriu”, de 
Sandra Balsells, i “De l’ombra a la 
llum”, de Maria Espeus.
Ho organitzen: FEM i Associació 
Fotogràfica del Masnou. 
Hi col·labora: Ajuntament 
del Masnou.

Del 10 al 30 de novembre
A la Biblioteca Joan Coromines
Exposició itinerant del Parc 
de la Serralada Litoral
Fauna, vegetació, història, 
paisatge... L’oportunitat de 
descobrir tots els secrets del Parc 
de la Serralada Litoral i els seus 
valors naturals i culturals. 
Ho organitzen: Biblioteca 
Joan Coromines, el Servei de 
Biblioteques i la Xarxa de Parcs 
Naturals de la Diputació de 
Barcelona.

Del 18 de novembre al 10 
de desembre
A la Fundació La Calàndria
Projectes finalistes del III Premi 
Zampa de Fotoperiodisme 
Fotografies capturades pels 
fotoperiodistes Silvia Prió, Àngel 
García, David Airob, Aitor Lara, 
Ruido Photo, Marta Maroto, Anna 
Surinyach, Manu Brabo, Bruno 
Thevenin, Guillem Trius. 
Més informació a 
www.premiozampa.org.
Ho organitza: FEM Associació 
Fotogràfica del Masnou. 
Hi col·laboren: Ajuntament del 
Masnou, Fundació La Calàndria, 
Diputació de Barcelona, 
Photographic Social Vision, 
Sindicat de la Imatge UPIFC, 
Logística Humanitaria i Caption 
Magazine.

De l’1 de desembre 
al 14 de gener
A la Casa de Cultura
“Concurs d’Instagram 
#colorsdelMasnou2023”
Inauguració: 1 de desembre, a les 
19.30 h. Selecció de les fotografies 
participants en la setena edició del 
concurs fotogràfic que organitza 
l’Ajuntament del Masnou a través 
del compte d’Instagram 
@elmasnou_turisme. Amb el lema 
d’enguany, “Colors del Masnou 
2023”, es buscaven fotografies en 
què es reconeguessin clarament 
paisatges o indrets del Masnou 
on el color fos el protagonista. La 
guanyadora d’aquesta edició ha 
estat Mònica Sola Maristany, sota 
l’àlies @__monicasola__.
Ho organitza: Ajuntament 
del Masnou. 

EL GRAN RECAPTE
Divendres 24 i dissabte 25 
de novembre
Recollida física d’aliments amb 
presència de voluntariat en 
supermercats i altres establiments 
per tal de facilitar les donacions 
de totes aquelles persones, 
empreses i institucions que volen 
ajudar les famílies en situació 
de vulnerabilitat. Les donacions 
econòmiques per a aquesta 
campanya es podran continuar 
fent fins al 30 de novembre. 
Més informació a: 
www.granrecapte.com. 
Ho organitza: Fundació Banc dels 
Aliments. Hi col·laboren: diverses 
entitats i persones voluntàries.

“EL MASNOU CONCILIA”, 
ESPAI D’ACOLLIDA 
INFANTIL 
Activitats i jocs amb canguratge 
per a infants de 4 a 12 anys, 
els matins dels dissabtes de 
setembre, octubre i novembre. 
Està pensat perquè els nens i les 
nenes facin tota mena d’activitats 
i per proporcionar, alhora, temps 
lliure als pares i les mares. 
Més informació i inscripcions a: 
www.elmasnou.cat/igualtat. 
Ho organitza: Ajuntament 
del Masnou, amb el suport 
del Departament d’Igualtat i 
Feminismes i el Ministeri d’Igualtat.

SUBHASTA CANTADA 
DE PEIX 
Venda tradicional de peix a veu 
pels mateixos pescadors. Cada 
dimarts i dijous, a les 13 h,  
a la plaça d’Europa (port del 
Masnou). Segons les captures, pot 
suspendre’s. Es recomana consultar 
la pàgina de Facebook “El Rotllo de 
Montgat” per confirmar si aquell 
dia es duu a terme.
Ho organitza: Confraria i Pòsit 
de Pescadors Verge del Carme 
de Montgat, el Masnou i Premià 
de Mar.

ACTIVITATS PER 
A LA GENT GRAN
Activitats esportives, culturals 
i lúdiques. Més informació: 
www.elmasnou.cat/gent-gran, 93 
557 17 77, gent.gran@elmasnou.
cat, esports.elmasnou.cat, 
Complex Esportiu i 93 557 18 60.

RENOVACIÓ DEL DNI
Cal trucar al telèfon d’Atenció Ciutadana (93 557 17 77), de dilluns a 
divendres, de 8.30 a 14 h, o els dijous, de 16 a 19 h, per reservar cita. Places 
limitades. Es donaran, prioritàriament, a la gent gran i a les persones amb 
mobilitat reduïda, així com a les persones empadronades al municipi. Les 
renovacions es fan un cop al mes, alternativament, a Els Vienesos (carrer de la 
Segarra, 12) i a Can Malet (ptge. de Marià Rossell, 11). 

WHATSAPP D’ATENCIÓ CIUTADANA
Cal entrar a l’aplicació i enviar un missatge que digui “Hola” al número 
673 638 003. També s’hi pot accedir amb l’enllaç aju.cat/elmasnou. Entre 
moltes altres funcions, permet demanar cita prèvia a l’OAC.

DEIXALLERIA MÒBIL
Per a particulars del Masnou, Alella i Teià.
Horari
De dimarts a dissabte, de 9.30 a 13 h i de 16 a 19 h; diumenges, de 10 a 13.30 h. 
Ubicació
Del 14 al 19 de novembre: aparcament del carrer d’Amadeu I.
Del 28 de novembre al 3 de desembre: carrer del Torrent de Can Gaio.

ALTRES INFORMACIONS 
Centre de Formació de Persones Adultes del Masnou (CFPAM) 
Matrícula viva. Hi ha places disponibles. Carrer d’Itàlia, 50, 1a planta: de 
dilluns a divendres, de 16 a 20 h / 93 557 18 82 / cfam@elmasnou.cat). 
Informació: www.cfpam.cat.

Escola Municipal de Música del Masnou (EMUMM) 
Matrícula viva, cursos i tallers. Informació: www.emumm.cat / 692 959 167 / 
escola@emumm.cat.

Tallers i activitats a l’Espai Jove Ca n’Humet
Informació al perfil d’Instagram @elmasnou_jove i a www.elmasnou.cat/joventut. 

ACTIVITATS D’ENTITATS
Bona part de les entitats publiquen les seves activitats a 
www.elmasnou.cat/agenda. 

http://www.granrecapte.com
http://www.elmasnou.cat/igualtat
http://www.elmasnou.cat/gent-gran
mailto:gent.gran@elmasnou.cat
mailto:gent.gran@elmasnou.cat
file:///C:\Users\DomenecC\AppData\Local\Microsoft\Windows\INetCache\Content.Outlook\O31SF792\aju.cat\elmasnou
mailto:cfam@elmasnou.cat
http://www.emumm.cat
mailto:escola@emumm.cat
http://www.elmasnou.cat/joventut
http://www.elmasnou.cat/agenda
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PARTICIPACIÓ

Podeu seguir l’actualitat municipal a les comunitats 
virtuals de l’Ajuntament i donar-vos d'alta al butlletí 

digital L'actualitat del Masnou a www.elmasnou.cat

Les fotos que més
agraden a les xarxes

Imatges del record Pregunta freqüent

Piulades més vistes

@MARTIN_BIANCHINI

@ARXIU_MUNICIPAL

@RAMON BOADELLA

@ELMASNOU_TURISME

Pubilles i dames d’honor a l’acte de benedicció del nou campanar 
de l’església de Sant Pere, el 29 de juny de 1969. Arxiu Municipal del 
Masnou, fons municipal, fotografia 9504.

Per què fa més de dos mesos que  
l’ascensor del pas soterrat del carrer  
del Brasil està fora de servei?

Les fortes pluges que van caure la darrera setmana del mes d’agost 
van inundar la fossa de l’ascensor i van malmetre la maquinària que 
s’hi allotja. Els danys causats ultrapassen les tasques de manteni-
ment habitual previstes al contracte que l’Ajuntament manté amb 
una empresa especialitzada.

A més, la complexitat de l’avaria ha retardat les estimacions econò-
miques del cost de la reparació. Finalment, s’ha valorat en prop de 
12.000 euros. El pressupost d’enguany no incloïa aquesta despesa 
en cap partida. Per disposar d’aquests diners, l’Equip de Govern va 
proposar una modificació de crèdit al Ple municipal convocat el 16 
de novembre. S’ha de precisar que aquesta revista es va tancar uns 
dies abans de la sessió, si bé tot feia pensar que la proposta tiraria 
endavant, ja que l’Equip de Govern disposa de majoria absoluta. 

Si finalment es dota de pressupost la reparació de l’ascensor, 
s’espera que es pugui dur a terme a principis de desembre. Aquest 
ascensor permet que les persones amb problemes de mobilitat pu-
guin accedir al pas soterrat que comunica el passeig Marítim amb el 
carrer del Brasil, al barri d’Ocata. 

Ajuntament del Masnou @elmasnou_cat (09-11-2023) 
En el marc de la Setmana de la Ciència, avui #elMasnou acull una xerrada 
divulgativa sobre el projecte @hypatia_mars.
Serà a càrrec de @laiaribas2, una de les científiques que en forma part i que 
va ser entrevistada a ‘El Masnou Viu’: https://bit.ly/411aQt3.

Ajuntament del Masnou @elmasnou_cat (12-11-2023)
Propostes familiars per a avui:
1. Espectacle de titelles: Circoland. Amb homes bala, equilibristes, funambu-
listes, màgia, animals i una comediant.
2. Teatre familiar: us animeu a descobrir la veritable història d’en Jan Petit? 
Entrades: https://quedat.cat.
Per a tots els públics!

Ajuntament del Masnou @elmasnou_cat (07-11-2023)
Dia Europeu del Radó
A #elMasnou s’està fent un estudi de les concentracions de gas radó en deu 
edificis municipals, amb el suport de la @diba.
Fa un any, el Ple va aprovar per unanimitat una moció per implementar 
mesures per revelar la presència d’aquest gas nociu per a la salut.

Ajuntament del Masnou @elmasnou_cat (13-11-2023)
Felicitem l’equip sènior de l’associació Mas9Esports per haver guanyat el 
Campionat Internacional de Gimnàstica Rítmica Golden Cup (categoria 
sènior N-V).
El conjunt d’#elMasnou el formen: Ari Samaniego, Laura Arias, Victoria 
Vendrell, Lía Ortega i María Pons.
Enhorabona!

Ajuntament del Masnou @elmasnou_cat (11-11-2023)
Avui 300 persones que formen part del col·lectiu de la gent gran d’#elMas-
nou tenen un dinar molt especial.
Les entrades per accedir-hi ja es van exhaurir fa dies.
Recordeu que la cita és a les 13 h, al Complex Esportiu.

https://bit.ly/411aQt3
https://quedat.cat
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Aquesta secció és un espai que l’Ajuntament cedeix als grups municipals que formen el consistori. Són, per 
tant, els responsables del contingut que s’hi publica. Als sis grups municipals se’ls dedica el mateix espai i 
se’ls demana un text amb les mateixes característiques. Aquí es publica el que cada grup municipal ha fet 
arribar al Departament de Comunicació.

Anna Torrijos
Portaveu  
del Grup Municipal 
d’ERC-AM

Monika 
González Huerva
Regidora 
del Grup Municipal 
del PSC-CP

per l’Ajuntament, però inferior a la 
xifra que exigia l’entitat. El pati s’ha 
valorat aplicant els mateixos criteris 
utilitzats per l’Ajuntament, que el 
qualifiquen com a equipament, i no 
els criteris de l’entitat, que al·legava que 
s’havia de valorar com a sòl residencial. 
La disparitat entre els preus proposats 
per l’Ajuntament i el Jurat s’explica per 
diferències en la interpretació d’altres 
paràmetres. Així, l’Ajuntament l’ha 
valorat pensant en els interessos 
dels ciutadans, ara bé, amb els criteris 
adients a la proposta.

Ara, tant l’Ajuntament com el Casino 
poden recórrer el preu i tindrà el seu 
recorregut, però no podem amagar que 
hi ha una valoració i que, per tant,  

es poden obrir nous processos de di-
àleg amb l’entitat per parlar del futur 
de l’espai i del patrimoni. 

En les negociacions fetes, les compen-
sacions proposades per l’Ajuntament 
van ser diverses. L’una era a través de 
l’aprofitament de locals comercials per 
donar serveis a la plaça que asseguraven 
un futur a l’entitat, segurament més 
profitós que els equipaments esportius 
dels quals disposa ara. 

En aquestes converses sovint es posava 
de manifest el sentit i la missió d’entitat. 
Una entitat cultural amb valors socials 
com el Casino té en l’espai obert una 
eina per a la cohesió cultural i social i per 
a la creació de comunitat al municipi. I 

perquè així sigui cal que aquest espai 
sigui obert, accessible, permeable i 
d’accés lliure per acollir les persones 
i convidar-les a gaudir-ne tot l’any i a 
totes hores. 

El Casino té un gran futur, la plaça podrà 
acollir-hi les seves activitats i el seu 
patrimoni de gran interès cultural tindrà 
més visibilitat i esdevindrà més proper a 
la ciutadania.

Podeu contactar amb nosaltres a: 
Instagram: @erc.acordmasnou 
Facebook: ERC AM El Masnou 
Twitter: @ERC_acordmasnou 
WhatsApp: 670 471 747

s’han de pagar. La qüestió és que els 
impostos siguin justos, progressius i 
que es destinin al que s’han de desti-
nar i no a inflar la bombolla política o a 
despesa supèrflua.

Com dèiem, vam votar-hi en contra per 
tres motius. El primer és el moment. 
ERC i PSC van anar a les eleccions amb 
un gran titular, el mes d’octubre de 
l’any passat, que deia: “El Ple congela 
les taxes i els impostos” per, un any més 
tard, quan la gent ja ha passat per les 
urnes, fer una pujada molt significativa 
de l’IBI. No ens sembla gaire ètic fer 
una cosa just abans d’eleccions i fer la 
contrària just després.

El segon motiu és la quantitat: parlem 
pràcticament d’un 8% d’augment. És 

un augment molt significatiu d’un any 
per l’altre que per a nosaltres no està 
justificat. Ens parlen de despeses fixes 
que pugen (sous, energia), i és veritat, 
però la ciutadania assumeix en solitari 
l’augment d’aquestes despeses i es 
pregunta: quin esforç fa el Govern 
municipal? Apujar-se els sous un 8% 
i triplicar el nombre dels assessors 
del Govern per, dos mesos més tard, 
augmentar significativament impostos 
és inadmissible.

Finalment, i segurament el motiu més 
important: estem parlant d’un dels 
impostos més injustos, és a dir, menys 
progressius que hi ha. L’IBI és un 
impost lineal on paga el mateix percen-
tatge qui té un habitatge de 50 metres 

quadrats que qui té una gran casa amb 
jardí i piscina.

I, per acabar-ho d’adobar, just després 
d’aquesta pujada, hem conegut la 
sentència per l’expropiació del pati 
del Casino. Tal com vam avisar al Ple 
municipal, el Govern en va calcular molt 
malament el preu i ara ens tocarà pagar 
més d’un milió d’euros: quatre vegades 
més del que va dir el Govern! 

És ben bé que amb els diners dels  
altres tothom s'atreveix a «quadrar»  
els números.

Més informació a: femmasnou.cat

Busca’ns a les xarxes socials: 
@femmasnou

indiferents. Una xifra, la de la violència 
de gènere, que augmenta dia rere dia 
fins a deixar-nos un balanç escandalós i 
alarmant.

I el que és més preocupant: els 
comportaments masclistes estan 
creixent de manera alarmant entre els 
més joves. La violència sexual forma 
part del dia a dia dels nostres pobles 
i ciutats.

Davant d’aquesta situació, sens dubte 
hem de reflexionar i preguntar-nos on 
ens estem equivocant com a societat. 
És molt perillós que es banalitzi i es 
negui la violència contra les dones 
i que, amb actituds com aquesta, 
els joves no percebin la gravetat del 
problema. Que aquestes conductes 
entre les generacions més joves siguin 
cada cop més freqüents ha de portar a 
la reflexió general. 

No podem restar impassibles davant 
d’aquest fet tan greu, que atempta con-
tra la llibertat de les persones. Hem d’ai-
xecar cada dia la veu, denunciar els fets, 
mostrar el nostre suport a les famílies 
afectades i esforçar-nos com a societat i 
des de les institucions per avançar-nos i 
evitar més morts. La commemoració del 
25-N és una bona ocasió per recordar la 
nostra responsabilitat com a societat.

Les dones hem tingut un paper fona-
mental en la construcció de les ciutats, 
en l’adquisició de drets, en l’avenç so-
cial, en la difusió de valors, de coneixe-
ment i en la millora de la societat. Però 
allò més important és el que hem de fer 
en el futur. Hem de continuar treballant 
per una igualtat real, per equiparar el 
paper d’homes i dones a la societat 
i no ser ciutadanes de segona. Hem 
de lluitar per fer compatible la nostra 
condició de dones, de mares, de filles i 

d’esposes amb les nostres carreres pro-
fessionals, amb les nostres aspiracions 
a la vida i amb la nostra realització com 
a persones. No volem renunciar a res, 
perquè no volem desprendre’ns de la 
nostra condició de dona. 

Volem treballar en igualtat de condicions 
que els homes, volem desenvolupar-nos 
com a persones, volem compartir 
tasques a casa. I volem educar els 
nostres fills, volem tenir cura dels nostres 
pares i gaudir de les nostres persones 
dependents. 

Perquè volem seguir sent dones, però 
volem fer-ho en una societat igualitària i 
inclusiva. I, sobretot, ho volem fer vives. 

Contacte: 
monicagh@elmasnou.cat

TRIBUNA POLÍTICA

FEM MASNOU RESPECTE 
A LA PUJADA DE L’IBI

El Govern municipal (ERC, PSC i 
Comuns) va aprovar en solitari el mes 
d’octubre passat una pujada del 8% 
de l’impost de béns immobles (IBI). El 
nostre grup hi va votar en contra per 
tres motius i cap no és perquè el nostre 
grup defensi discursos antiimpostos. Els 
serveis públics han de ser de qualitat i 

Grup Municipal 
de Fem Masnou

AIXEQUEM LA VEU EL 25-N

En el que portem d’any, en el moment 
d’escriure aquest article, 51 dones 
han perdut la vida a mans de les seves 
parelles o exparelles. Un fet insòlit en una 
societat presumiblement desenvolupa-
da com la nostra i que, malauradament, 
ja no és notícia. Ens estem acostumant 
a rebre aquest tipus de notícies, que 
no podem permetre que ens deixin 

LES NOVETATS SOBRE 
EL PATI DEL CASINO

El Jurat d’Expropiació de Catalunya ha 
valorat el preu de l’expropiació del pati 
del Casino que ha iniciat l’Ajuntament 
amb l’objectiu de crear-hi una plaça pú-
blica. Aquest fet és un pas més perquè 
la ciutadania disposi d’un espai lliure i 
obert de 2.200 m2 a la zona urbanament 
més densa del municipi.

Per al Jurat, el terreny val 1.096.481,62 
euros, quantitat superior a l’abonada 

mailto:monicagh@elmasnou.cat
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assassinada a mans del seu botxí després 
de més de quaranta denúncies per 
maltractament i vexacions, no només 
cap a la seva persona, sinó, també, contra 
els seus descendents.

L’Anna ho va canviar tot, va posar sobre la 
taula una problemàtica social que exigia 
una resposta política; l’any 2004 entrava 
en vigor la primera llei integral contra la 
violència de gènere.

De llavors ençà, han estat diverses les 
lleis aprovades respecte a aquest tema. 
L’última va ser la Llei de garantia integral 
de la llibertat sexual, que situa el consen-
timent al centre del debat i entén com a 
agressions totes les violències sexuals, 
de manera que contraria la sentència 
dictada contra els cinc integrants de La 
Manada. 

Aquesta travessa ha estat gràcies a la va-
lentia de moltes dones i homes que han 
sortit al carrer a reivindicar la fi d’aquesta 
xacra social. L’últim exemple el trobem 
en el cas Jennifer Hermoso, que ha fet 
trontollar el sistema patriarcal encara 
establert en moltes de les estructures 
de l’Administració estatal, autonòmica 
i local. 

És en aquest sentit que ens queda 
molt per fer des de les administracions 
públiques. Més de 1.200 dones han mort 
a mans dels seus maltractadors des de 
l’assassinat d’Anna Orantes, 47 dones 
durant l’any 2023. 

Des de Masnou En Comú Podem 
entenem la gravetat de la situació i és 
per aquest motiu que treballem per tal 
de garantir el drets de les dones, i instem 

la Generalitat de Catalunya a transferir 
els recursos suficients als ens locals 
per fer front a aquesta situació, lluitant 
contra els delictes d’odi i discriminació, 
tot promovent la creació d’una bústia 
de garanties de drets així com impulsant 
l’elaboració d’un pla municipal de pre-
venció de violències masclistes.  

Perquè no en volem ni una més!
Telèfon d’atenció a víctimes de 
maltractaments per violència de 
gènere: 900 900 120 i 016 (gratuïts i 
confidencials)

Com contactar-hi:
Correu: Masnou@encomu.cat
Instagram: @masnouencomupodem
Facebook: /comudelmasnou
Twitter: @Masnouencomu

trobem és la dificultat per aconseguir 
informació de les diferents àrees de 
servei del nostre Ajuntament. 

Cal dir que, amb obstinació 
i amb propostes directes, 
s’aconsegueixen coses. 

Tenim quatre anys per endavant, i 
anem pas a pas. Les expectatives són 
altes. No obstant això, a vegades és 
millor plantejar objectius factibles i 
anar sumant èxits que no aspirar a fer 
propostes que sabem que no trobarien 
el suport suficient per dur-les a terme. 

Proposem solucions, les presentem als 
grups polítics, estem oberts a esmenes 
i, finalment, sense renunciar als 
nostres principis, les portem a votació 
al Ple (via única perquè de manera oficial 
es materialitzi el nostre treball). 

Si s’aconsegueix una majoria, 
aquestes propostes es converteixen 
en assoliments. 

Teniu aquí un resum de tots els acords 
que des del nostre partit, Populars El 
Masnou, s’han realitzat i aprovat per 
unanimitat:

NETEJA I MANTENIMENT: Podrem 
tenir accés directe als nous plecs del 
contracte de recollida de residus, neteja 
viària, passeig Marítim i platges del 
terme municipal, que està en fase prèvia 
a licitació. 

Creació d’un pla de xoc per a actuacions 
de neteja i manteniment general dels 
espais públics. 

TRANSICIÓ ECOLÒGICA: Actuacions 
davant la mala qualitat de les aigües 
de bany i plans de xoc de millora 
de les nostres platges (rieres, sorra i 
equipaments).

SANITAT: Declaració institucional 
per instar el Govern de la Generalitat 
a complir la resolució de la Comissió 
de Salut de data 22/06/2023 per a la 
recuperació de les urgències 24 h.

MOBILITAT: Actuacions per a la millora 
del transport urbà, C19.

A partir d’aquest moment, l’Equip de 
Govern de l’Ajuntament té l’obligació 
de dur a terme els acords adscrits i 
aprovats oficialment.  

El mes de novembre portem al Ple 
una moció per a la paralització del 
procés d’expropiació del Casino i una 
moció per al compliment de la Llei de 
banderes a la sala de plens.

I una anotació: l’Equip de Govern pretén 
modificar el torn de control. Si ho 
aconsegueix, es vol limitar la nostra 
intervenció al Ple amb només una 
pregunta per regidor. 

Esperem que no ens facin callar.

Contacta amb nosaltres: 
ppelmasnou2023@gmail.com, FB, X i 
Instagram

Gemma Montoya
Regidora del Grup 
Municipal de Junts 
pel Masnou

la responsabilitat d’administrar 
l’Ajuntament, i els de no govern 
(oposició) tenen la responsabilitat de 
fer propostes alternatives i de fiscalitzar 
l’acció de govern. Doncs bé, l’alcalde 
ha decidit, subtilment, amagar-ne 
el control. En l’acta de cada Ple, el 
document oficial que ha de reproduir 
fidelment tot el que s’hi ha debatut, no 
hi figuren ni les preguntes de control de 
l’oposició, ni les respostes del Govern. 

Tant el ROM (Reglament orgànic 
municipal), que va impulsar l’alcalde, 
com el text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, el corpus iuris, 
ho deixen ben clar: les preguntes orals 
es responen oralment, bé en aquell Ple 

o bé obligatòriament en el següent, a 
decisió de l’alcalde. L’estratègia subtil 
passa per demanar als regidors, ad 
nauseam, que les preguntes que han 
fet oralment al Ple les lliurin també 
per escrit, amb l’argument que, si no 
ho fan així, generaran un excés de 
feina als funcionaris, et carregaran  el 
sentiment de culpabilitat d’entorpir 
l’Administració i de córrer el risc, 
ad personam, de ser mal vist pels 
funcionaris de la corporació. 

El parany ja està consumat, les 
preguntes per escrit corresponen a un 
altre procediment, i així les respostes 
no constaran en l’acta pública del Ple. 
La ciutadania no s’assabentarà de res. 

Qualsevol persona que assisteixi al Ple 
o consulti les actes tindrà una doble 
impressió: primer, que la gestió de 
l’alcalde és immaculada i, segon, que 
l’oposició ni controla ni fiscalitza. 

Malgrat que l’alcalde ens hagi retallat 
tant la visibilitat política com les 
retribucions, exercirem, gratia et amore, 
la nostra responsabilitat, encara que 
la sopa se li refredi. Una bona oposició 
és tan important com un bon govern. 
L’alcalde ha intentat matar dos pardals 
d’un sol tret. D’això se’n diu tenir barra i 
crear opacitat a la res publica. Sàpiguen 
que, l’any vinent, amb el vot particular 
de l’alcalde, ens han apujat l’IBI un 8% 
i la plusvàlua el 30%. Cuique suum.

María del Pilar 
Marset Reyna
Regidora del Grup 
Municipal Popular

TRIBUNA POLÍTICA

Grup Municipal 
de Masnou 
En Comú Podem

EN TERRA DE CECS, EL BORNI ÉS REI 

Soc nova en política, però sé que el 
màxim òrgan de la corporació municipal 
és el Ple. Els regidors de govern tenen 

JA N’HI HA PROU

Era un 4 de desembre de l’any 1997 
quan Anna Orantes relatava per tele-
visió l’infern que durant quaranta anys 
havia viscut al costat del seu exmarit; 
tretze dies més tard va ser brutalment 

HEM ARRIBAT PER QUEDAR-NOS

Som el principal grup polític que 
presenta mocions per millorar la qualitat 
de vida dels masnovins.

Després d’un trimestre hàbil com a 
regidors, toca fer balanç perquè tot el 
poble conegui allò que des de Populars 
el Masnou hem aconseguit.

No és fàcil treballar des de l’oposició i, ara 
per ara, la resta de grups viuen a l’estela 
de les indicacions que reben des de les 
seves bases. La primera trava que ens 
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